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JEGYZŐKÖNYV 
 
Készült Kiszombor Nagyközség Önkormányzata Képviselő-testületének 2012. szeptember 25. 
napján 9 órai kezdettel megtartott soros nyílt üléséről. 
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1. Tájékoztató a Gabonakutató Nonprofit Kft. tevékenységéről. 
10.00 
2. A közmunkaprogram tapasztalatai. 
3. Polgármesteri jelentés. 
4. Tájékoztató Kiszombor Nagyközség Önkormányzat Polgármesteri Hivatalának 
tevékenységéről. 
5. Tájékoztató a településen folyó közművelődési és a könyvtári tevékenységről, az 
átszervezés tapasztalatairól. 
6. Rendelettervezetek. Döntési javaslatok.  
11.00 
- A Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda épületenergetikai felújítása. 
13.30  
- Kamerás megfigyelő-rendszer telepítése. 
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Jegyzőkönyv 
 
Készült Kiszombor Nagyközség Önkormányzata Képviselő-testületének 2012. szeptember 25. 
napján 9 órai kezdettel megtartott soros nyílt üléséről. 
 
Az ülés helye: Polgármesteri Hivatal tanácsterme 
 
Jelen vannak: Szegvári Ernőné polgármester, Bacsa György alpolgármester, Balázs Zoltán 
képviselő, Börcsökné Balázs Márta képviselő, Gazsi Gábor képviselő, Szekeres Krisztián 
képviselő, Szirbik Imre képviselő 
 
Összesen: 7 fő 
 
Tanácskozási joggal részt vettek: Dr. Kárpáti Tibor jegyző, Szilágyi László Gabonakutató 
Nonprofit Kft. ügyvezető igazgatója, Budai László Munkaügyi Kirendeltség vezetője, Dr. 
Szőllősi Béla műszaki ellenőr, Vígh Krisztina könyvtáros, Nagy Lőrinc művelődésszervező, 
Szilágyi László vagyonvédelmi szakértő, Szabóné Tamás Julianna közgazdasági 
csoportvezető, Dr. Suba Rita igazgatási csoportvezető, Süli János műszaki ügyintéző, Baranyi 
Istvánné humánpolitikai ügyintéző 
 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelettel köszöntöm a képviselő-testület tagjait, jegyző 
urat, munkatársainkat! Megállapítom, hogy a képviselő-testület határozatképes számban jelen 
van, az ülést megnyitom. Javaslatot teszek a napirendre, a meghívó alapján. Van-e más 
javaslat? Aki egyetért a napirendekkel, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 240/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Napirend elfogadása 
 
240/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2012. szeptember 25-i 
soros testületi ülés napirendjét az alábbiak szerint fogadja el: 
 
NAPIREND: 
9.00 
1. Tájékoztató a Gabonakutató Nonprofit Kft. tevékenységéről. 
10.00 
2. A közmunkaprogram tapasztalatai. 
3. Polgármesteri jelentés. 
4. Tájékoztató Kiszombor Nagyközség Önkormányzat Polgármesteri Hivatalának 
tevékenységéről. 
5. Tájékoztató a településen folyó közművelődési és a könyvtári tevékenységről, az 
átszervezés tapasztalatairól. 
6. Rendelettervezetek. Döntési javaslatok.  
11.00 
- A Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda épületenergetikai felújítása. 
13.30  
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- Kamerás megfigyelő-rendszer telepítése.   
 
A határozatról értesül:  
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
 
 
1. Napirend 
Tájékoztató a Gabonakutató Nonprofit Kft. tevékenységéről. 
Előadó: Szilágyi László 
 ügyvezető igazgató 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az első napirend tájékoztató a Gabonakutató Nonprofit Kft. 
tevékenységéről. Nagy tisztelettel köszöntöm Szilágyi László ügyvezető igazgató urat, aki a 
Kft.-ről szóban mondaná el gondolatait. Át is adom a szót. 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Tisztelettel köszöntök mindenkit saját magam, illetve a 
Gabonakutató Kft. dolgozói nevében. Az apropója, hogy meghívást kaptam az, hogy a két 
legfontosabb egységünk Kiszomboron van és a célunk az, hogy minden egységünk ide 
kerüljön kihelyezésre. Még mielőtt idekerültem, volt egy reorganizációs terve a 
Gabonakutatónak, ezt 2010-re be kellett volna fejezni, de el sem kezdődött. Ez a 
reorganizációs terv azt tartalmazta, hogy azokat a külső kutatóhelyeket, amelyek Szeged 
környékén vannak, Öthalom, Zsombó, Ságvári-telep, Alsó-telep ezeket mind megszüntetjük, 
és mindenki kiköltözik Kiszomborra, mondván, hogy sokkal hatékonyabban lehet a munkát 
végezni. Az öthalmi telepünkön van parcella-vetőgépünk, parcella-kombájnunk, mindenki 
panaszkodik, hogy ha elromlik, nem tudják a munkát végezni. Ezért szeretnénk azt, hogy ide 
minden egység kikerüljön, egy egységes kísérleti gépparkot hozunk létre, üzemeltető 
egységgel. Ez az üzemeltető egység fogja kezelni az összes kísérleti gépet és a nemesítőknek 
csak annyi feladata lesz, hogy bejelenti, milyen munkagépre van szüksége. Megvan a tarifa, 
hogy ki mennyiért végzi a szolgáltatást a kutatóknak, kevesebb emberrel. Most mindenhol 
megvan egy-egy ember ugyanezekre a gépekre, akkor jóval kevesebb kell és hatékonyabban 
meg lehet oldani a feladatokat. A kukoricanemesítés már a tavalyi évben kikerült, ez év 
novemberében a cirokcsoport is kikerül Kiszomborra. A búza és az agrotechnikának a kérdése 
azon múlik, hogy mikor tud kikerülni, mikor lesz arra pénzünk, hogy itt építsünk, vagy 
felújítsunk. Öthalmon van egy területünk, és úgy néz ki, hogy a PICK jövőre elkezdi azon a 
területen az építkezést, ahol az épületeink és földterületeink vannak. Abból várunk annyi 
pénzt, hogy vagy itt tudunk építkezni, de még jobban szeretnénk, ez a napokban el is dől, 
hogy a szeszgyár és malom épületét rendbe hoznánk, és itt tudnák elhelyezni a 
búzanemesítést. Erre van egy pályázati lehetőség, október 1-ig lehet beadni, nagyon rövid a 
határidő, de már dolgozunk rajta. Ennek az épületnek még a levéltárakban sem volt semmi 
dokumentuma. Odáig eljutottunk, hogy megrajzoltattuk az alaprajzot, most már van rá egy 
terv is, amit be akarunk adni ebbe a pályázatba, 50 milliótól 500 millió Ft-ig lehet pályázni. 
400 millió Ft-ot szeretnénk erre fordítani, kutatóközpontot és egy, ami a pályázatnak feltétele, 
egy mini múzeumot lehetne berendezni, ami a növénynemesítést és a hozzá kapcsolódó 
laborgépek korszerűsítését mutatná be. Erre lehetne ezt a pályázatot elnyerni, és azon 
vagyunk, hogy ez sikerüljön. Ha ez sikerül, akkor így történik, ha nem, akkor viszont egy új 
épületet fogunk abból a pénzből építeni, amit az öthalmi telepünkért kapunk. Ha ez megvan, 
akkor a Ságvári-telepről is a búzanemesítés kikerül ide, hisz valamikor is itt volt. Ezek az 
elképzelések. A fő csapásirány Kiszombor és azért mondom ezt itt el, mert testületi ülésen 
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vagyunk és ezt minél hamarabb, szeretnénk véglegesen befejezni, akkor az emberek 
szállítását buszokkal fogjuk megoldani. Most 20 gépkocsi jár ki-be, igen költséges, 
mindenképpen meg kell oldanunk, a gépkocsikat itt lerakják a kollégák, busszal jönnek, 
busszal mennek. Ami a jelent illeti. Itt van két üzemünk: a vetőmagüzem és a termelési 
egység, 65 főt foglalkoztatunk. A 65 főből 60 fő kiszombori. Nem mindegy nekünk sem, 
hogy a 65 főből a 60 fő kiszombori milyen véleményt alakít ki rólunk a faluban vagy esetleg 
milyen vélemény alakul itt ki a testületi ülésen. Az elmúlt években is a legnagyobb 
fejlesztéseket Kiszomboron végeztük. Nagyon röviden összefoglalnám. 2011-ben 200 millió 
Ft-os beruházást csináltunk. Az előző évekkel nem foglalkozom, mert az elmúlt 15 évben nem 
volt például építési beruházás az egész intézetben. Tavaly sikerült 43 millió Ft-ért kukorica-
feldolgozónak egy épületet létrehozni. Amellett a vetőmagüzem gépeinek a felújításával, 
illetve új gépek vásárlásával elértük azt, hogy a tavalyi évben már nyereséges volt a 
vetőmagüzem is. Ezt úgy tudtuk elérni, hogy nagyon komoly bérmunkát sikerült szerezni. 
Régi hagyomány volt már, hogy Mezőhegyes mindig idehordja a hibrid kukoricáját. A 2010-
es évben semmit nem hozott, mert a jég elverte a kukoricájukat. Az az év nagyon nagy kiesést 
hozott, de próbáltunk más irányból szerezni bérmunkát, így az Agromaggal, Monsanto-val 
most már a PIONEER-ral is szerződéses megállapodásunk van. Annyira le van kötve a 
kapacitásunk, hogy nem is tudtunk többet vállalni. A 2011-es év nagyon jól sikerült, az 
eredményünk 52 millió Ft-os nyereség volt. Amellett még tudtunk tartalékot képezni. Például 
cinkszeparátort vettünk a vetőmagüzembe, mert egyik feltétele volt a multi cégeknek, hogy 
ilyen géppel rendelkezzünk, mert akkor sokkal jobb kihozatallal lehet az anyagaikat, de 
természetesen a sajátjainkat is feldolgozni. Ez a gép 21 millió Ft volt, sokkal hatékonyabb, 
kevesebbet kell felönteni a vetőmagokat, jobb minőségben, jobb kihozatallal, most már 100 
kg-ból ki tudunk hozni 90 kg-ot, előtte csak 80 kg vetőmagot tudtunk, ez is egy minőségi 
ugrást jelent. Emellett különböző serleges felvonókat csináltattunk, lecseréltettük a kanalakat 
műanyagra, vásároltunk zsákcímkéző gépet. Ez is egy feltétel volt, hogy megcsináltuk a 
multinak a tisztítást, zsákolást, fémzárolást és még elvitte a saját üzemébe, és ott még a 
talpára rányomta azt a szöveget, aminek rajta kell, hogy legyen. Most már mindent 
kompletten el tudunk végezni. Lecseréltük a benzines személygépkocsikat dízel kisteher 
gépkocsikra, ennek az Áfa-ját, a gázolaj Áfa-ját vissza lehet igényelni, ezekben is próbáltunk 
a költségtakarékosságra odafigyelni. A Dénes-majorban tavaly vásároltunk egy használt John 
Deere traktort, vettünk munkagépeket. A termelési és feldolgozási egységeket próbáltuk 
először fejleszteni, aminek a beruházása hamarabb megtérül, és abból a pénzből tudunk a 
nemesítésre átcsoportosítani. Mert honnan tudunk pénzt szerezni? Tudunk a termelésből, a 
vetőmagüzem nyereségéből, a kereskedelmi nyereségből, a licence díjakból, pályázatokból, 
illetve az MNV Zrt.-től, mint tulajdonostól. Jó tulajdonos, a nyereséget nem vonja el. 2010-
ben, mikor idekerültem, decemberben 100 millió Ft támogatást kaptunk, utána a következő 
évben 180 millió Ft-ot, ebből 103 millió Ft-ot gépfejlesztésre és 77 millió Ft-ot 
kutatásfejlesztésre. Ebben az évben még nem kaptunk semmit, de talán a héten a 100 millió 
Ft-ot át fogják utalni az öntözésfejlesztéshez. Ennek a menete, hogy először elfogadja az 
MNV Zrt. igazgatósága, elküldi a Fejlesztési Minisztériumba, onnan továbbküldik a 
Gazdasági Minisztériumba, a Gazdasági Minisztérium visszaküldi a Fejlesztési 
Minisztériumba, aki visszaküldi az MNV Zrt.-nek. A Gazdasági Minisztériumban egy 
hónapig azt sem tudták, hogy hol van az anyag, kiderítettük, ezt követően már 3 nap múlva 
átkerült a Fejlesztési Minisztériumba. A Fejlesztési Minisztériumban közölték, hogy a 100 
millió Ft nem is jár, ezt a Vidékfejlesztési Minisztériumnak észre kellett volna vennie, hogy 
ez kettős támogatás. Azzal indokolta a Fejlesztési Minisztérium, hogyha a költségvetésből 
kapjuk ezt a 100 millió Ft-ot, akkor ez kettős támogatásnak minősül, ez nem adható. A 
rendeletnek van egy olyan szakasza, hogy amennyiben ebben EU-s pénz van, úgy nem számít 
kettős támogatásnak. Az MVH-tól kellett igazolást kérnem és a rendeletet elküldeni a 
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Fejlesztési Minisztériumba és így hagyták jóvá. Nagyon sok ilyen példát tudnék mondani. 
Kizártak az aszálykárból bennünket, tavaly még benne voltunk, az idén már meg se engedték, 
hogy az alapba befizessünk. Az MVH-ban megkérdeztem, hogy miért nem vagyunk 
aszálykárosak. A nonprofit kft.-éket kizárták ebből az idén. Elővettük a rendeletet és addig 
kerestük, míg megtaláltuk, hogy „kivéve kutatóközpontok”, így rendeztük le. Utána kell járni, 
rengeteg idő elmegy ilyenekre. Említettem, hogy a Dénes-majorban az öntözésfejlesztés 
kapcsán 316 ha-os területet tudunk majd az új gépekkel öntözni. Ez egy kétkarú lineáris és 
egykarú lineár berendezés. Úgy gondoltuk, hogy ebben az aszályos időjárásban, és ami 
várható a következő években is, nem szabad kitenni ilyennek a nagy biológiai értékű 
anyagokat. Egy kommersz áru öntözése gazdaságos, akkor a biológiailag magas szabfokú 
vetőmagok hibrid előállítása mindenféleképpen sokkal biztonságosabban termelhető. Az 
öntözésfejlesztéshez 70 %-os állami támogatást kapunk, ezt úgy sikerült elérni, hogy van 6 
kiszombori gazda, akinek a földje beleesik a lineár területébe, így azokat a földeket is tudjuk 
öntözni, és miután ez társult vállalkozásnak számít, így nem 40, hanem 70 %-os állami 
támogatást kapunk. Ebben az évben megvalósul, és jövő tavasszal már tudjuk ezt a két 
öntözőberendezést is használni. Mindent elkövetünk annak érdekében, hogy a kiszombori 
egységünk eredményesen tudjon működni, mert ha ez eredményesen tud működni, akkor a 
nemesítésre egyre több pénzt tudunk fordítani. 2013-ban már semmi támogatást nem 
kaphatunk, mint amit eddig kaptunk az MNV Zrt.-től. Kijött egy új rendelet, csak a 
minisztériumtól kaphatunk, 2010-ben kaptunk 6 millió Ft-ot, 2011-ben 10 millió Ft-ot, 2012-
ben semmit, még ígérvényt sem. A minisztérium próbálkozik azzal, hogy a mezőgazdasági 
jellegű kutatóintézeteket magához vonja és nagy félelmünk, hogyha odakerülünk, akkor 
semmi kilátás nincs arra, hogy bármilyen támogatást kapjunk, mert a minisztériumnak annyira 
nincs pénze, hogy félő, saját lábon kell megállni. Nem is lenne ebből semmi probléma, ha az 
időjárás olyan lenne, mint 2011-ben. Akkor bebizonyítottuk, hogy ha semmi támogatást nem 
kapunk, akkor is meg tudunk állni a saját lábunkon. Egy ilyen 2012. évi aszály, a 2011 is 
aszályos volt, csak azért a 2010-es víz ott volt a földekben, de elfogyott erre az évre és 
amellett, hogy víz nem volt a területen, olyan légköri aszály volt, hogy egyszerűen a 
kukoricák nem tudtak megtermékenyülni. A portok nem tudott kinyílni, nem volt pollen, az 
apa saját magát nem tudta megtermékenyíteni, nem, hogy az anyát meg tudta volna hibrid 
előállításban. Csináltunk multi cégnek is hibrid kukorica előállítást, hétszer öntöztük meg a 
lineár alatt és 10-30 %-os megtermékenyülés volt. Olyan volt a légköri aszály, hogy ezt már 
nem bírta elviselni a kukorica. Komoly kieséseink vannak a kukorica előállításban, de nem 
csak nálunk, hanem más termelőknek is. Úgy terveztük, hogy 30.000 zsák hibrid kukorica 
vetőmagot tudunk előállítani, ebből lesz 8.000 zsák. Ez azt jelenti, hogy a következő évben 
tavasszal jóval kevesebb kukorica vetőmagot tudunk értékesíteni, nemcsak mi, a multik is, 
mert náluk is hasonlóképpen rosszul sikerült. Többek között említettem Mezőhegyest, az idén 
a tavalyinak a felét tudta beszállítani, az aszály miatt jóval kevesebb kukorica termett. A 
morzsolt kukorica után fizet, nem a beszállított mennyiség után, ezért a tavalyihoz képest 50 
%-kal kevesebb lesz a bevétel. Próbáltunk utána menni és nem kukoricából, hanem 
napraforgóból a PIONEER is és a Monsanto is hoz bérmunkát, úgy gondolom, hogy nem lesz 
gond a vetőmagüzemmel se, a termeléssel se. A termelésre visszatérve. Nagyon jól sikerült a 
búzánk, 5,7 tonna átlagtermést takarítottunk be, ennek is sok összetevője van. Annak idején 
már láttuk, hogy ilyen nagy aszály van és igyekeztünk elmenni a folyékony műtrágyázás 
irányába. Sajnos sokan úgy jártak, hogy kiszórták a szilárd műtrágyát, a pénz kidobták, semmi 
nem hasznosult és átlagban 3 tonnákat termeltek. A folyékony műtrágya tudott hasznosulni és 
sikerült elérni ezt a jó eredményt, de nem volt rossz a repcénk sem. Azért van repcénk, mert 
tavalyelőtt keresztöntözést csináltunk, illetve már mielőtt elvetettük a repcét, megöntöztük a 
földet, egyébként ki sem kelt volna, mint ahogy nagyon sok helyen nem. Ennek egy része 
vetőmagrepce és hibridrepce, ami már eleve el volt adva az ukránoknak, nem tehettük meg, 
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hogy vagy kikel vagy nem. Nagyon drága, hektáronként 100.000,- Ft-ba kerül az öntözés, de 
ennél nagyobb nyereséget hoz, érdemes mindenféleképpen öntözni. Remélem, a Kormány is 
látja ezt a lehetetlen helyzetet, hogy azért, hogy a víztársulat kivehesse a vizet a Marosból, 
80,- Ft-ot kell m3-enként fizetnie a vízügyi igazgatóságnak. A vízügyi igazgatóság ezért 
semmit nem csinál. Ha nem vesszük ki a vizet, akkor lefolyik és kimegy az országból. Itt van 
a lehetőség, vízzel nagyon jól ellátott országról beszélünk, és egyszerűen hagyjuk, hogy 
kifolyjon a víz az országból, és nem engedjük a termelőnek, hogy öntözzön ott, ahol 
lehetősége megvan. Ebben is valami törvényi változást kell hozni, mert ez egy óriási 
lehetőség az ország kezében. Óriási biztonságot ad, most amikor az élelmiszerekkel ilyen 
gond van. Folyamatosan emelkedni fog az ára, lehet, hogy jövő május-júniusban nem lesz 
búzánk, nem lesz kukoricánk. Kukoricánk biztos nem lesz, mert olyan kevés termett és azt is 
kiviszik az országból, mert mindenhol kevés. Búzából valamivel jobb a helyzet, mert 1,5 
millió tonna feleslegünk van, de irányvonatok mennek ki az országból, mert olyan jó 
minőségű ez a búza, mindenki viszi ki, jövőre elfogy a jó minőségű és behozzák a rossz 
minőségűt. Abból fognak majd itthon adalékokkal és egyéb szerekkel dúsítva valamilyen 
minőségű kenyeret sütni. Javasoltam a Kormánynak, hogy intervenciós felvásárlást 
csináljanak, mert egyébként gond lesz tavasszal a jó minőségű búzával. A szója 2,5 tonna 
körüli termésátlagot fog hozni. Kiesés lesz, mivel 3 tonna felettivel számoltunk, nagyon jól 
nézett ki, de a nagy meleg megviselte. A napraforgó 2,5 tonna termésátlagot hozott, az is 3 
tonna felett lett volna, ha nincs az aszály. Ezek mind 100 millió Ft-os nagyságrendű 
kieséseket okoztak, de ezzel együtt is, hogy ilyen kieséseink vannak, pozitívan fogjuk zárni a 
2012-es évet. A 2013-as évünk egy kicsit nehezebb lesz, főleg a kukoricavetőmag-kiesés 
miatt, de úgy gondoljuk, hogy a többlet szójavetőmag és kukoricavetőmag-értékesítés pótolja. 
A kukorica-vetőmagot eddig kereskedőknek is odaadtuk, akik a saját százalékukat levették 
belőle, most nem kell odaadni, saját magunk el tudjuk adni, nem kell bónusz zsákokat adni, 
mert anélkül is elmegy. Úgy gondolom, a kukorica vetőmag esetén 30 %-os áremelkedés 
várható mindenkinél. A multik 52.000 hektáron Chilében szezonálisan állítanak elő 
vetőmagot, hogy legyen a világban elég vetőmag, mert eddig, ha nem volt, behozta 
Amerikából, de most Amerikában sincs. Ezeknek a vetőmagoknak az a baja, hogy általában 
mindegyik GMO-s. A GMO-s Magyarországra nem hozható be. Nem is érkezne be időben 
Magyarországra. Előállíttatunk minden évben Chilében, ebben az évben még többet kell, 
elsősorban nem F1 hibridet, hanem az apa-anya vonalakat, azt repülőn is haza tudjuk hozatni, 
hogy időben ideérjen. 100-150 tonna vetőmagot behozni repülőn hatalmas összeg lenne. 
Chiléből hajón elviszik orosz és ukrán kikötőkbe és leterítik a FÁK országoknak, mert ott 
még a GMO-s nem tiltott. Ami Magyarországon megtermett, azt itthon fogja eladni, vagy ha 
van valamennyi többlet, akkor kiviszi, de már régen árat emelt volna mindegyik multi a 
kukoricánál, ha nincsenek a magyar nemesítők. Most is jóval kisebb árakkal dolgozunk, de 
miután nekünk is emelni kell árat, biztos hogy ennél sokkal nagyobb árat akarna emelni, de 30 
%-ban gondolkodom, hogy talán annál nagyobbat a multi sem fog emelni. Fejlesztéseket 
továbbra is szeretnénk végezni. Ebben az évben vettünk egy 300 lóerős vadonatúj John Deere 
traktort, amit tavaly vettünk, azt visszaadtuk, önerőbe betudták. Kellett is nagyon, mert ebben 
a száraz időjárásban az előző évtized nem okszerű talajművelését valahogy próbáljuk rendbe 
tenni, hisz olyan mérvű az eketalpréteg, ami azt jelenti, hogy mindig csak tárcsáztak és egy 
réteg kialakult, onnan nem tud feljönni a víz, a növény nem tudja keresztültörni. Ezt most 
mind fel kellett szakítani és ezzel a nagy erős géppel, altalajlazítóval meg tudtuk csinálni. 
Volt olyan terület, hogy 4 km/h sebességgel tudott menni csak a traktor, olyan kemény volt ez 
a réteg. Ezt most megcsináltuk, a következő években ezek a problémák már nem fognak így 
jelentkezni. Ez nagyon sok költségbe kerül, de most ezt elbírjuk anyagilag és úgy gondoltuk, 
hogy ezt meg kell csinálni a jövő érdekében. Pár szót szeretnék még elmondani a tervezett 
beruházásokról. Nagyon nagy gáz- és energiaköltségeink vannak, ezért megpróbálunk ezekkel 
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is gazdálkodni. Az idén beállítottunk két szalmatüzelésű kazánt, az egyiket Kiszomboron a 
termelőegységünknél, a másikat Táplánszentkereszten. Októberben indul egy pályázat, ami az 
energiatermelést szolgálja. Azt jelenti, hogy napelemeket szerelünk fel, 1500 m2-t a 
vetőmagüzemben, a központban és Táplánszentkereszten. 650 millió Ft-os beruházás lenne, 
remélem, a pályázatot elnyerjük 100 %-os állami támogatás mellett. 50 %-nál kevesebb 
energiát lehet betáplálnunk az országos rendszerbe, mint amennyit felhasználunk. Ha többet, 
akkor vissza kell fizetni a támogatást. A vetőmagüzemben több mint 100 olyan 
villanymotorunk van, ami mozgatja a tisztítógépeket. Régi, öreg, elavult, rossz hatásfokkal 
dolgoznak, de arra nincs pénz, hogy ezeket le tudjuk cserélni. Most ezt az oldalt választottuk, 
hogy 50 %-kal ingyen megtermeljük, 50 %-kal tudjuk a költségünket csökkenteni. Ez egy 
következő időszaknak a nagy beruházása. Utána majd meglátjuk, hogy az év végét, hogy 
zárjuk, hogy mik azok a munkagépek, amelyeket mindenféleképpen venni kellene. Most 
csinálunk még ebben az évben 20 millió Ft-os beruházást a vetőmagüzemben. Kaptunk 
kártalanítás fejében a PIONEER-tól egy használt automata zsákoló berendezést. Ezt nem 
tudtuk elhelyezni és most az egyik épület mellé felhúzunk egy könnyűszerkezetes épületet és 
a zsákológépet oda tudjuk elhelyezni és meg tudjuk gyorsítani ezt a folyamatot. Ha valakinek 
van kérdése, nagyon szívesen válaszolok rá. Köszönöm szépen. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük a tájékoztatót. Tisztelt Képviselő-testület! Kérdés, 
észrevétel, vélemény? 
 
Szirbik Imre  képviselő: Most így a teljes terület öntözhetővé válik? 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Nem. Egyrészt annyival javul a helyzet, hogy ahol eddig 
dobokkal öntöztünk, ott most lineár lesz, a dobok felszabadulnak, más területre tudjuk elvinni. 
Emellett van Szentesen is egy 300 ha-os területünk, ott is kellene valamit kezdeni az 
öntözéssel. Van ott egy patak, nagyon mélyen van víz, de megpróbáljuk valahogy azt is 
öntözhetővé tenni, lehet a dobos felszereléseket oda fogjuk átvinni. A következő években úgy 
gondolom, hogyha ilyen aszályos időjárás lesz, egyre nagyobb szüksége lesz az országnak is 
arra, hogy öntözésfejlesztésre pályázatot írjon ki, és akkor újabb pályázatokban fogunk részt 
venni annak érdekében, hogy eljussunk oda, hogy a terület 100 %-a öntözhető legyen. 
 
Gazsi Gábor képviselő: Nagyon örömmel hallom, ezek szerint azok a félelmek, amik 
lecsapódtak az emberekben, hogy esetleg megszűnik a munkahelyük, most már letisztult, 
Zombor marad, ez természetesen a mi szempontunkból nagyon jó. Köszönöm szépen, tényleg 
nagyon kimerítő képet kaptunk az egész gazdasági tevékenységről.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Kiszomboron milyen kép alakult ki a lakosság körében? Úgy 
gondolom, hogy az egyik legbiztosabb pontnak tűnik helyi munkahely szerint. Úgy beszélnek 
róla, hogy stabil munkahely. Örülök neki, hogy a rengeteg probléma mellett eredmény is van, 
ez nagyon ritka mostanában, hogy el lehessen mondani, hogy valamilyen vállalkozás, 
tevékenység gazdaságos. Nagyon jó a kapcsolat a civil szervezetekkel is. Tényleg nagyon sok 
támogatást és segítséget kapunk. Bízok benne, hogy ez továbbra is így marad. 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Egyről nem beszéltem: a jövedelmek, és amit a 
dolgozóknak tudunk adni. Tavaly a 120.000,- Ft alatt kereső dolgozóknak adtunk 10 % 
bérfejlesztést, év végén 13. havi fizetést, ami 8 %-nak felel meg, tehát 18 %-kal több bért 
vihettek haza a dolgozók. Melyik üzem Magyarországon az, amelyik 2011-ben 18 % ilyen 
juttatást adott? Amellett tavaly még nagyobb volt az étkezési utalvány összege, megemeltük a 
maximálisra. Visszamenőleg megkapták egy összegben, ami 48.000,- Ft-ot jelentett és 
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onnantól a megemeltet kapták. Beiskolázási támogatást a legmagasabb összeget kapják a 
dolgozók. Tavaly még kaptak üdülési csekket. Az idén bruttó 235.000,- Ft értékben van 
cafetéria rendszer nálunk. Mindenki választhatott. Két garnitúra munkaruhát kaptak most a 
dolgozók. 2012-ben is igyekszünk a rekreációs bért kifizetni a dolgozóknak. Adunk 
fokhagymaföldet, többletmunkát jelent a dolgozóknak, de a bevétel is jóval több. Azok a 
dolgozók, akik igényelnek, 5 q ocsút kedvezményes áron kaphatnak. Próbálunk azért olyan 
kedvezményeket biztosítani az itteni dolgozóknak, hogy azért könnyebbé tegyük az életüket, 
mert összintézeti átlagban bruttó 170.000,- Ft a fizetés és ebben mindenki bére benne van. 
Nagyon gyenge fizetés és ezt nem lehet egyik napról a másikra sajnos megoldani. Több 
korlátja van. Az egyik, hogy meg kell termelni ezt a pénzt, ez azt jelenti, hogy havi szinten 
30-35 millió Ft-ot jelent plusz a járulékai. Emellett van egy korlát, a bértömegünk, és 
bértömeget nem léphetjük túl. A bértömeget azért valamilyen formában mindig próbáljuk a 
tulajdonossal úgy rendezni, hogy amit pályázati pénzből hozunk munkabért, azt nem kell 
beleszámítani. Lehetőségeink vannak, meg kell termelni, ez a lényeg. Ha megvan rá a pénz, 
utána könnyebb a tulajdonossal is beszélni. Ebbe az irányba szeretnénk mi is elmenni, hogy 
azért a dolgozók is minél jobban járjanak.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Magtár épülettel van-e elképzelésük? 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Most, hogy próbálkozunk a szeszgyár felújításával, ha 
ebben sikerül elindulni, akkor a következő lépés ez lenne. Az örökségvédelmi hivatalok 
megszűnnek, és az építésügyi hatósághoz kerülnek át, de nagyon üdvözölték és a központ felé 
támogatólag küldték fel ezt a lehetőséget, hogy erre a műemlék épületre pénzt szeretnénk 
fordítani. Ha ez elindulna, akkor megpróbálnánk ebben is valamit. Gondolkozom, hogy 
faluházat vagy múzeumot, vagy valamit kialakítani benne. Erről majd kellene, hogy 
beszéljünk, hogy mit lehetne ebben úgy kialakítani, hogy mindenkinek a hasznára váljon. Ne 
kelljen plusz költség a fenntartására, mert nem tudjuk kihasználni.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Ha jól értettem, akkor ezt az épületet ma már raktározási 
célra magtárként nem lehet jól hasznosítani? 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Lehet, csak nem gazdaságosan.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Figyelni kell majd a pályázati kiírásokat, hogy milyen 
pályázatok lesznek még esetleg turisztikában, bár lehet, hogy ebben az uniós ciklusban már 
nem lesz. Léphetnénk esetleg vásárlással. A korábbi pályázat engedte a vásárlást is. Jó lenne 
benne kialakítani egy faluházat a későbbiekben egy új pályázattal.  
 
Gazsi Gábor képviselő: Lekerült az eladó tábla. Eladó vagy nem eladó? 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Továbbra is eladó. Jelzem, hogy tegyék majd vissza a 
táblát. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Van-e még kérdés? 
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: Köszönjük a részletes tájékoztatást a múltról, a jövőről. 
Látszik, hogy ennek az üzemnek jövője van, tervekben, pályázatokban és nyilvánvalóan 
reálisan a mai viszonyokat, időjárási helyzeteket és mindent figyelembe véve. Ugyanilyen 
gondossággal, ahogyan figyelnek a dolgozókra, a kiszombori munkatársakra, figyelnek a 
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településre is ezek szerint, a gazdákkal való együttműködésre, ehhez a továbbiakban is sok 
sikert kívánok önöknek. 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Köszönöm szépen. Múlt hét szombaton voltunk 
Tiszaszigeten, a polgármester úr, aki országgyűlési képviselő is és a VM miniszteri 
megbízottja, aki az NFA földek bérbeadásával foglalkozik volt meghívva. Ugyanis 800 ha 
földterületre beadtuk az igényünket. Szeretnénk növelni a földterületünket, mert minél 
nagyobb területen gazdálkodunk, annál több az eredmény, annál biztosabban tudunk állni a 
lábunkon. Ezen a szombati megbeszélésen ott voltak a gazdák is és a legnagyobb probléma a 
földterülettel az volt, hogy szeretnék a földet, de miután elő van írva, hogy 2 hektáronként 
„egy” számosállatot kell tartani, emiatt nagyon kevés területet fognak tudni bérbe venni, mert 
nincs állattenyésztési lehetőségük. Úgy gondolom, hogy a 800 ha-ból 400 ha biztos, hogy 
meg fogunk kapni, a földterület 5 km-re van az utolsó táblánkhoz. Egyszerű átjárni, ezzel 
tovább tudjuk javítani a lehetőségeinket. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Mi is kerestük az NFA-t, hogy milyen földterületek vannak 
Kiszomboron, mert mindenütt ajánlják, hogy próbáljunk valami termelésbe fogni. Választ 
még nem kaptunk, de Kiszombor esetében nem szeretnénk olyan földterületeket igénybe 
venni, ami termelésre hasznosítható. Tud-e arról, hogy Kiszomboron vannak-e még olyan 
szabad területek, amit esetleg igényelhetne még az intézet? 
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Úgy tudom, hogy nincs, az ez évi kiírásokban nem volt, 
de az egész környéken sem, mert végignézettem. Se Szeged, se Kiszombor, se Makó, se 
Szentes környékén nem volt olyan, amire azt mondtam volna, hogy jó. Szentesen volt 40 ha-
os, de messze esett a területeinktől. 3-5-7-10 ha-os területek voltak maximum.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Valóban ebből a tájékoztatóból számunkra az derült ki, hogy 
ennek a gazdálkodó szervezetnek jövője van. A fejlesztésekről, az újabb technológiák 
bevezetéséről örömmel hallottuk, hiszen valóban 60-65 embernek a munkahelye múlik rajta 
vagy esetlegesen a még szükséges munkaerőknek. Örömmel hallottuk és gratulálunk hozzá. 
Azt is tudjuk, hogy rendkívül sok munka van mögötte és valóban sok utánajárás. Köszönjük 
azokat a gesztusokat is, hóeltakarítás, ami nemcsak gesztus, hanem tényszerű munka volt. Ha 
fordulunk önökhöz, valóban mindig segítséget kapunk, amit nagyon köszönünk. Az 
intézményeket működtetjük: gyermekellátás, bölcsőde, iskola, művelődési ház, könyvtár, 
idősek otthona. Az a kérésem, hogy ha ezzel kapcsolatban észrevételük van, bármi igény 
merül fel a dolgozók részéről, keressenek bennünket, és próbáljuk a megoldásokat megtalálni, 
hiszen nekünk azokat is ki kell szolgálni, akik ott kint dolgoznak és ehhez nekünk is 
alkalmazkodni szükséges. Gratulálok önöknek, jó volt azt hallani, hogy a mai viszonyok 
között van egy olyan cég, aki talpon van, dolgozik, fejleszt, tervei vannak. Köszönjük szépen, 
és minden dolgozónak gratulálunk.  
 
Szilágyi László ügyvezető igazgató: Köszönjük a dolgozók nevében, ezt csak közös 
munkával lehet, legfeljebb irányítani kell őket, hogy milyen irányba menjenek. Nagyon 
szépen köszönöm, hogy meghallgattak. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tisztelt Képviselő-testület! Javaslom a tájékoztató tudomásul 
vételét. Aki tudomásul veszi a tájékoztatót, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 241/2012. számú határozatát. 
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Tárgy: Tájékoztató a Gabonakutató Nonprofit Kft. tevékenységéről 
 
241/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testület megtárgyalta a Gabonakutató 
Nonprofit Kft. tevékenységéről szóló tájékoztatót és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a Gabonakutató Nonprofit 
Kft. ügyvezető igazgatójának a Gabonakutató Nonprofit Kft. tevékenységéről szóló 
tájékoztatóját tudomásul vette. 
 
 
A határozatról értesül:  
- Szilágyi László ügyvezető igazgató 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
 
 
2. Napirend 
A közmunkaprogram tapasztalatai 
Előadók: Szegvári Ernőné    Budai László 
      polgármester   Munkaügyi Kirendeltség vezetője 
 
/A tájékoztató, az előterjesztés és a határozati javaslatok a jegyzőkönyv 3. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A következő napirendünk a közmunkaprogram tapasztalatai. 
Budai Lászlót köszöntöm körünkben, a Makói Munkaügyi Kirendeltség vezetőjét. Évek óta 
együtt dolgozunk, a közmunkaprogramoknál segítséget ad és közösen hajtjuk végre a 
feladatokat. Írásban megkaptuk az anyagot, ha szeretné még szóban kiegészíteni, akkor 
kérem, tegye meg. 
 
Budai László kirendeltség-vezető: Tisztelettel köszöntök mindenkit! Nagyon örültem a 
felkérésnek, hogy részt vehetek a képviselő-testületi ülésen, ugyanis feladatunk az, hogy 
minden települési önkormányzattal a térségben jó kapcsolatot ápoljunk, mind a hivatallal, 
mind a hivatalon keresztül a képviselő-testülettel. Az anyag összeállításakor próbáltam az 
utóbbi két évre visszamenőlegesen adatokkal szolgálni, a település tekintetében, illetve a 
település elhelyezkedése a makói kistérségben, illetve azon belül a makói kirendeltségen. 
Nagyon sok az adat, nagyon sokat készítettem belőle azért, hogy a képviselő-testület, illetve 
az önkormányzat bármilyen pályázathoz ezeket az adatokat felhasználhassa. Annyit szeretnék 
még ehhez hozzáfűzni, hogy az utolsó 2011-2012-es év van kiemelve. 1994 óta 
közfoglalkoztatással foglalkozom a makói kirendeltségen, tehát az első közhasznú 
támogatásokat, amiket a kirendeltség hatáskörébe vontak, már azokat is én állapítottam meg. 
Ez a rendszer egy folyamatos fejlődésen ment keresztül, különböző indíttatásokkal, hol előre 
fejlődtünk, hol visszafejlődtünk. Ezt a rendszert, amikor 1994. szeptemberében elindítottuk, 
akkor azt mondták, két évig fog működni és utána meg fogják szüntetni. Most 2012-öt írunk, 
és úgy gondolom, most értünk el abba a szakaszába ennek a rendszernek, amikor azt 
mondjuk, hogy jól működik, mégpedig azért, mert azon kívül, hogy a települési 
önkormányzat foglalkoztat 20-30-40 vagy esetleg 50 személyt, mellette van lehetősége az 



 14 

önkormányzatnak pályázni dologi költségre, beruházási költségre, ami mindig elsikkadt 
mellette. Az önkormányzatnak a szűkös költségvetetéséből mellé kellett rakni a programhoz 
azt, hogy ezek az emberek egy értelmes munkát, értékteremtő munkát végezzenek. A 
gereblyézés, söprögetés, ezek kikapott szavak, ezek mindenhonnan a médiából 
visszacsengenek. Most azért nem, mert az agyagban is kiemeltem, hogy Kiszombor 
településen ebben az évben két nagyon komoly START munkaprogram volt, amelyet először 
kirendeltségi hatáskörben leellenőriztünk, majd pedig a Belügyminisztériumból is tábornok 
úr. A kirendeltség a Belügyminisztériumhoz, a Nemzetgazdasági Minisztériumhoz és még a 
Kormányhivatalhoz is tartozik. Az a lényeg, hogy a Belügyminisztériumban a 
közfoglalkoztatási helyettes államtitkárság úgy működik, hogy van az államtitkár úr, és alatta 
dolgoznak úgynevezett főtisztek, akik általában nyugalmazott rendőrök, onnan jöttek vissza 
aktív státuszba és ők a tábornokok, akik gyakorlatilag mind a pályázat elbírálásában, mind a 
pályázat lebonyolításában részt vesznek. Körülbelül 2 vagy 3 hete voltunk itt, polgármester 
asszony megmutatta, mit végeztek el. Nagyon pozitív visszacsengéssel ment el tábornok úr, 
azt mondta, nagyon szép dolgok történtek a településen. A belvízelvezető csatornák, amiket 
megépítettek, illetve a járdaszakaszok, amik felújításra kerültek, tényleg értéket és hosszú 
távú értéket teremtenek. Van ennek egy vonzata is, hogy a településen élő álláskeresők, akik 
ebben a programban részt vettek, azok nem 22.800,- Ft-os segélyt kaptak, hanem 71.800,- Ft-
os közfoglalkoztatási bért, ami nem éri el a minimálbért, de akkor is értéket teremtettek és 
munkabérből éltek. Ezen keresztül próbálják az álláskeresőket visszavezetni a munka 
világába. A munka világába való visszavezetésből az önkormányzatoknak, illetve a 
közfoglalkoztatóknak nagyon nagy szerepe van, az a baj, hogy jelenleg Magyarországon a 
magyar gazdasági helyzetek közül nem párosul hozzá az elsődleges munkaerőpiac, a 
vállalkozói szféra, aki fel tudná szívni innen ezeket az embereket. Nagyon kevés 
munkahelyteremtés van. Bár azért az elmúlt két évben pozitív volt a munkahelyteremtés a 
térségünkben. A kormányzat 2011-ben 5 milliárd Ft-os munkahelyteremtő programot írt ki, 
ebben az évben megemelték 10 milliárd Ft-ra. Térségünkből az elmúlt két évben voltak 
sikeres vállalkozások, akik pályáztak és nyertek a munkahelyteremtő pályázaton. Így most a 
térségünkben 29 új munkahely jött létre, a meglévő statisztikai állományi létszám mellett 
bővülést jelent. A pályázó vállalja minden esetben azt is, hogy a meglévő statisztikai 
állományi létszámát tartja. A három éves pályázati időszak alatt tartania kell a létszámot. 
Egyetlen vívmánya, hogy miért sikeres ez a pályázat, végre megpróbálták egy kicsit közelebb 
vinni a munkáltatókhoz ezt a pályázati rendszert, és azt mondták, hogy abban az esetben, ha 
az elmúlt két évben működött a vállalkozás és pozitív volt a mérlege, akkor nem kérnek 
fedezetet. Azt mondják, hogy egy jól működő, profitot termelő cégnél nem kell fedezet és 
ezáltal sokkal könnyebb a pályázati feltételeknek megfelelni. Ennek jön a hozadéka is. 
Elhelyezném ezt a makói kistérséget, ami talán nincs benne az anyagban, de tettem bele 
táblázatot, hogy megyén belül hova is tartozik a makói kistérség. Mindig kínlódik ez a 
kistérség azért, mert soha nem vagyunk a leghátrányosabb kistérség. Holott a 
munkanélküliségi adataink, illetve a foglalkoztatotti, az aktív állományt, ha nézzük, a 
leghátrányosabb helyzetűnek minősülünk, de ebben a definícióban rögzítve van például a 
földterület aranykorona értéke is. Tábornok úr mondta azt, hogy mikor elment Mórahalom 
térségébe és Mórahalom a leghátrányosabb helyzetű kistérség és bármerre mentek a határban 
mindenhol fóliasátrat láttak, de ugye az őstermelői jogviszonyból nincs akkora bevétel. Erre a 
kistérségre tábornok úr azt mondta, hogy kicsit furcsállja is, amit szerintem polgármester 
asszonynak is elmondott, visszakanyarodva a START munkához, hogyha azon a rossz 
minőségű földön tudnak fóliasátorban termelni, ahhoz képest ebben a kistérségben nagyon 
kevés a mezőgazdasági programelem. A BM erre a programelemre helyezi a hangsúlyt. 
Leírtam, hogy a START munkaprogramoknak melyek azok a pillérei, amin áll és a 
mezőgazdasági programot erőltetik jobbára, és ez a mezőgazdasági program lenne az, amire 
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azt mondják, hogy 2-3 éves tőkeinjekcióval, eszközköltség-beszerzéssel, mindennel egy 
szociális szövetkezet irányába elvihetné esetleg az önkormányzatokat. Az önkormányzat 
alakít egy nonprofit kft.-t, szociális szövetkezetet és ebben próbálnának meg termelni. 
Körbejártuk a térséget, nagyon sok helyen vannak jó tapasztalataink, vannak rossz 
tapasztalataink. Ami ezeket a programokat hátráltatja, hogy megfelelő szakemberrel kell 
rendelkezni, aki a feladat után elhívatott, megfelelő segítséget tud nyújtani az 
önkormányzatnak. Egy önkormányzattól nem várhatjuk el, hogy mezőgazdasági szakemberek 
dolgoznak benne, ahol esetleg van mezőgazdasági szakember, ott sikeresebb. 
Kistérségünkben két település van kiemelve, amelynek média megjelenést, mindent intéz a 
BM, ez a csanádpalotai fóliasátor, illetve Maroslelén az olajtök üzem, ami végül nem a 
START programban van, hanem mellette van 27 ha állami földterület, amit bérel az 
önkormányzat ingyen és azon termelnek olajtököt. Előrehaladott tárgyalások vannak, hogy 
jövőre a 27 ha-ból 60 hektárt szeretnének művelni, mert a vetésforgót biztosítani kell. Úgy 
gondolom, még a tervtárgyalások ezután fognak megtörténni 2012 évre. Polgármester 
asszonynak jeleztük, most szeretném jelezni a képviselő-testületnek is, hogy támogassák 
ebben a polgármester asszonyt, esetleg ha elképzelései vannak, mind olyan tekintetben, hogy 
szakember, hozzáértés, mert a forrás az adott 2013. évre is, mert egyszer már megterveztettük 
az önkormányzatokkal. Ez úgy működik, hogy havi fajlagos költséggel dolgozunk, ez a 
tavalyi tárgyalások alapján 120.000,- Ft volt, ami azt jelenti, hogy egy fő 120.000,- Ft-ba 
kerülhet egy hónapra, ebből a bér és járulék 81.493,- Ft és a fennmaradó rész az, ami 
beruházási költségre, eszközköltségre, védőruhára, védőfelszerelésre fordítható. Illetve a 
beruházási költségek, amik megvannak, mert ebben az évben is éppen beszéltük, az 
ellenőrzésünk alkalmával is egyeztettünk, hogy olyan dolgokat is el tudunk költségbe 
számolni, ami nem biztos, hogy beruházási költség. Például az önkormányzatnak van egy 
traktora, ezt a traktort szervízelni, működtetni, üzemeltetni kell. Üzemeltetési költséget is be 
lehet állítani, mert abba a traktorba üzemanyagot kell tankolni, vagy tönkremegy a gumi, bele 
lehet építeni. Nyilván, hogy ha benne vagyunk a 120.000,- Ft-os fajlagos költségben. Ez egy 
nagyon kétélű dolog, mert úgy gondoljuk, hogy a költségeket lehet úgy növelni, hogy több 
embert foglalkoztatunk és meg kell találni azt a határt, hogy mi az a létszám, amivel még 
kezelhető a helyzet, illetve mi az amire azt mondjuk, hogy már nem. Azért felvenni 50 
embert, hogy meglegyen a fajlagos költség, azzal nincs előre az önkormányzat, mert nem 
akkora produktum, illetve a másik dolog, hogy folyamatos ellenőrzések vannak. A múltkori 
ellenőrzésünknek az volt a célja, hogy a 2011. októberében-novemberében megtervezett 
foglalkoztatás előrehaladási ütemét nézzük meg. Le volt adva, hogy ekkora útszakaszt fogunk 
megcsinálni, belvízelvezető árokban fm-ben, km-ben, járdában és azok hogyan teljesülnek, 
hogyan valósul meg. Azt szeretném, ha kérdéseik, észrevételeik az anyaggal kapcsolatban, az 
álláskeresői rendszerrel, bármivel kapcsolatban vannak, szívesen állok rendelkezésükre. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük szépen. Valóban a mezőgazdaság felmerült, mert 
látszik az anyagból is, hogy sok a nő az álláskeresők között. Most az augusztusi 
létszámadatok is azt mutatják, hogy a férfiaknál viszonylag jól alakulnak az adatok, de a 
nőknél nem. Erre nagyon jó lenne a mezőgazdaság, ezt fel kellene építeni, de teljesen más a 
helyzetünk, mint Maroslelének, mert itt a földterületekkel az a gond, hogy mindegyiknek van 
bérlője, valamint ha a nagyobb területről van szó, éppen az előbb beszélgettünk Szilágyi 
László úrral, a Gabonakutató Nonprofit Kft. ügyvezető igazgatójával, az állami földterületeket 
ők is igénylik, illetve olyan termelés folyik rajta, aminek nem tudunk fölé nőni, szakmai 
munkát végeznek, és vetőmagot állítanak elő. Ez nagyon jó, mert a foglalkoztatást bővíti. 
Arra a földterületre igényünk nem lehet. Esetleg a Kör utcai földekben lehetne majd 
gondolkodni. Meg kell nézni, hol tudjuk megoldani a locsolást, ezt fel kell építeni, és valóban 
ehhez szakember kell. Valamelyest már ezekkel tudunk foglalkozni, hogy járdát és árkot 
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építünk, egész jó építőipari múltunk van már Süli János kollégámmal, de bizony Süli János 
egyedül van, és ezeken a dolgokon felül még a temetőtől kezdve az adó- és 
értékbizonyítványig mindennel kell foglalkoznia. Nem könnyű az emberekkel dolgozni, és ha 
a mezőgazdaság irányába lépünk, nem elég Süli János, nem azért, mert nem tud például répát 
vetni, hanem ennyifele nem tud elaprózódni. Ezt csak gondolatébresztőnek mondtam el. 
Képviselő-testületé a lehetőség. Kérdés, észrevétel, vélemény?  
 
Balázs Zoltán képviselő: Mezőgazdasági termelés folyik, de nem tudjuk, milyen rendszerben 
lehet a megtermelt árut eladni, hogy lesz ebből a falunak nyeresége?  
 
Budai László kirendeltség-vezető: Mindig célirányosan kommunikálunk. Kiszomborral nem 
kommunikáltunk, de azokat a programokat, ahol volt mezőgazdasági program, azokat kb. 
május-június környékén megszondáztattuk, hogy termékfelesleggel rendelkeznek-e. A 
termékfelesleget a Belügyminisztérium eladja. Múltkor médiahír volt belőle, a gyulai 
kistérségben történt, ott krumplit termeltek és a hazai élelmiszerláncnál, a CBA-n keresztül 
értékesítették. Bevételeik vannak. Felmértük és például tudom azt, hogy van 12 q zellergumó, 
amit majd októberben tud elvinni a BM, és be tud tenni a polcokra. Három pilléren alapszik 
ez a dolog. Az első, hogy az önkormányzat értékesítse, ha tudja értékesíteni, illetve a másik 
dolog az, hogy az önkormányzat próbálja meg a saját intézményeit ellátni. Tudom, hogy itt a 
kistérségben, speciális helyzetben vagyunk, de például ha az önkormányzat üzemeltet 
konyhát, akkor a konyhára betermelni, a nyersanyagot beszolgáltatni, azon keresztül bekerül a 
közétkeztetésbe. A makói önkormányzattal is beszéltük ezt, hogy elég probléma az, hogy van 
egy nonprofit kft., ami üzemeltet egy konyhát és nem igaz, hogy nem tudtak rá egy 
mezőgazdasági programot, mikor megvan a felvevő piacuk, ahová be tudja szállítani az általa 
megtermelt alapanyagot, illetve a harmadik, a szociálisan rászoruló családok között ki lehet 
osztani a terméket. A földterülettel kapcsolatban még, amit tudok, ami kivitelezhető és 
működött is ebben a térségben, hogy például idős lakosoknál, akik nem tudják megművelni a 
kertjüket, az önkormányzat hosszú távú bérleti szerződést kötött a művelésre és ezen a 
szerződésen keresztül a földbérletet el tudja számolni a programban, így a földterület is 
megoldódott. Ilyenre is van példa, hogy zártkertben történik a művelés.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Van-e valamilyen felmérés, mennyire hajlandóak ebben dolgozni, 
részt venni? 
 
Budai László kirendeltség-vezető: Ez nagyon jó kérdés. Ezek a statisztikai adatok augusztusi 
záró. Például a férfiak köréből, akik bent maradtak most záró létszámban, egy sem akar 
dolgozni. Ezt így kijelenthetem. Van 1000 fő a férfiak körében, akit munkára fogtunk, és aki 
munkára fogható. Nyilvánvaló, hogy 1087 fő, ami a mostani statisztikai adat, ez az a réteg, 
aki éppen kikerült a közfoglalkoztatásból, vagy nem tudott bekerülni vagy éppen kikerült a 
nagy foglalkoztatóktól. Most kínlódnak, mert az önkormányzatok a jó embereket megtartották 
maguknak, mi ezt el is mondtuk és jól is tették az önkormányzatok, jövőre is így kell tervezni, 
hogy a jó emberek itt maradjanak, a nagy foglalkoztatók meg váltsanak. Most váltottak ők is 
és ezért is, amit polgármester asszony is elmondott, hogy sok a nő. A nyilvántartási adataink 
alapján, év elején, amikor teljes a beáramlás, amikor nincs közfoglalkoztatás, akkor 
gyakorlatilag 50 %-os arány van a férfiak és a nők között. Ha megnézzük, hogy az év eleji 
nyitólétszámban nő 1965 fő és augusztusban 1821 fő, míg a férfiak száma felére esett, addig a 
nők szinte maradtak. Ezért erőlteti a BM is a mezőgazdasági foglalkoztatást, hogy abban 
zömében női munkaerőnek tudnának munkahelyet teremteni. Egyébként a kirendeltségi 
szinten működő mezőgazdasági programokban az érintett létszám 80 %-a nő. Ha a települési 
adatokat nézzük, év elején 172 fő volt a nyilvántartott álláskeresők közül a nő, augusztusban 
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159 fő, míg a férfiaknál 163 fő volt, augusztusra 61 fő lett. Ezek nem csak azok a személyek, 
akiknek az önkormányzat segélyt folyósít, hanem a nyilvántartott álláskeresők is, tehát 
mindenki. Ez év végére, januárra, februárra megint ki fog egyenlítődni, amikor kijönnek az 
álláskeresők a közfoglalkoztatásból.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Fiatalok aránya? 
 
Budai László kirendeltség-vezető: Változó, illetve a másik dolog, ami a mi tapasztalataink, 
illetve a munkáltatók, az elsődleges munkaerőpiacról visszajövő jelzések alapján a fiatalok 
munkavállalási hajlandósága elég hektikus, magyarul nulla. Az a baj, hogy ez az elmúlt 20 
évnek a problémája, ugyanis azok a fiatalok itt vannak nálunk álláskeresőként, akik úgy 
szocializálódtak, hogy mikor reggel 8 órakor elment iskolába, mert el kell mennie, mert 
egyébként nem kapott a család támogatást, akkor apa, anya még esetleg aludt és mégis 
megéltek, mégis felnőttek valahogy. Ez egy mélyebb probléma és sajnos a fiatalok 
munkavállalási hajlandóságára is rányomja a bélyegét. Aki akar, elmegy dolgozni, de nagyon 
sok olyan visszajelzést kapunk, hogy bizony szóltak neki, mert nem megfelelően végezte a 
munkáját, probléma volt vele, másnap már be sem ment dolgozni. Felelősségtudat sincs 
bennük, hogy megbecsüljék magukat. 50 év felett viszont megfordul a helyzet, mert bárki 
bármit elvállal, csak adjon valami lehetőséget.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Van-e még kérdés, észrevétel, vélemény? Gondolkodunk már 
a jövő évben, ahogy Budai úr mondta, már voltak felmérések, egyeztetések. A jövő évben is 
szükséges ezeket a feladatokat ellátni és valóban nagyon jó, hogy most adták hozzá az 
anyagot is. Eddig hiába voltak olyan közmunkák, hogy ki tudtuk takarítani az árkot, ha tudott 
az önkormányzat átereszeket venni, akkor meg tudta csinálni, de akinek nem volt arra pénze, 
hogy önkormányzati szinten ezeket az anyagokat, szerszámokat megvegye, akkor csak annyi 
volt, hogy tisztogattak, gereblyéztek, takarítottak. Ez valóban előrelépés és azt látom, hogy a 
Kör utca, Kiss Menyhért utca nagyon szép lett, kapjuk hozzá az anyagokat, a munkabért és 
valóban olyan értéket teremtünk, amit ha egy külső kivitelezővel végeztetünk, nem ennyi 
pénzből jönne ki. Valószínű, hogy nem is adna annyi munkát kézi munkában. Ugyanígy a 
járdák is, sok rossz járdánk volt még, maradt is, jövőre is tudunk ebben indulni, hogyha lesz 
rá mód és lehetőség. Az árkok esetében is találunk még ilyeneket. Ez egy nagyon jó program, 
személy szerint nagyon örülök neki, nem volt egyszerű a végrehajtása, mert bizony kell az 
emberekkel kommunikálni, rábírni őket arra, hogy most ez a feladat. Hatalmas nagy meleg 
volt a nyáron, sok mindenre oda kellett figyelni, de a végeredményt látom és azt, hogy be 
tudjuk fejezni október végéig, mert folyamatosan ezen aggódtunk, hogy vajon elkészül-e. 
Nagyon nehezen indult el a Kiss Menyhért utcán az ároképítés, és ha a programot nem tudjuk 
befejezni, az ugyanolyan problémát okoz. Már látjuk, hogy be tudjuk fejezni a programot, 
haladunk. Meg szeretném köszöni azt, hogy a kirendeltséghez bármikor fordulhattunk, 
valóban a közös célért dolgozunk, mindig azt éreztem, hogy azonosak a céljaink. A 
munkaügyi központnak és az önkormányzatnak is ugyanaz a célja, hogy az emberek munkát 
találjanak, ha önkormányzaton át, akkor az önkormányzaton át, ezek a szálak összefutottak, 
együtt tudtunk dolgozni és remélem, ez a jövőben is így lesz. Szeretném megköszönni a 
munkatársaimnak, Baranyi Istvánnénak a munkáját, mert ez a feladat nagy adminisztráció 
igényű, valamint Süli Jánosnak, aki a kivitelezésben ott volt és figyelte a folyamatokat, 
ütemezte, beszerezte az anyagokat. Örülök annak, hogy sikeres programot zárhatunk. Minden 
közreműködőnek ezt nagyon köszönöm, reméljük jövőre is tudunk előre lépni. Gondolkodunk 
a mezőgazdaságban, Csanádpalotára el fogunk menni, van közöttünk egy mezőgazdasági 
szakember alpolgármester úr személyében, megtapasztaljuk, hogyan csinálják. A nőknek 
szükséges lenne a foglalkoztatása. További jó együttműködést kívánok mind a két félnek, 
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kitartást, jó egészséget a munkatársaknak, sok türelmet és reméljük, hogy eredményesen 
fogjuk a jövő évet is indítani és zárni. 
 
Budai László kirendeltség-vezető: A tervek most azt mutatják, hogy jövőre a kistérségben 
még nagyobb volumenben fog ez működni, ez volt a tanulóév gyakorlatilag. Azért elnézést 
kell kérjek, főként polgármester asszonytól, illetve a kollégáktól, hogy nálunk sajnos néha 
akadoznak az információk, hogy ennyien irányítanak bennünket és néha van olyan, hogy egy 
óra vagy félóra jut egy feladat elvégzésére. Sajnos ez ilyen feszített ütemben megy, de nézzük 
a végeredményt, mert az viszont látványos és jó.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük. Javaslom a képviselő-testületnek a tájékoztató 
tudomásul vételét. Aki tudomásul veszi a tájékoztatót, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 242/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: A Csongrád Megyei Kormányhivatal Munkaügyi Központja Makói Kirendeltség 
kirendeltség-vezetőjének tájékoztatója a kirendeltség tevékenységéről 
 
242/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a Csongrád 
Megyei Kormányhivatal Munkaügyi Központja Makói Kirendeltség kirendeltség-vezetőjének 
tájékoztatóját a kirendeltség tevékenységéről és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a Csongrád Megyei 
Kormányhivatal Munkaügyi Központja Makói Kirendeltség kirendeltség-vezetőjének a 
kirendeltség tevékenységéről szóló tájékoztatóját tudomásul vette. 
 
A határozatról értesül: 
- Budai László kirendeltség-vezető 
  Csongrád Megyei Kormányhivatal  
  Munkaügyi Központja Makói Kirendeltség 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük. Tisztelt Képviselő-testület! Ehhez a témához 
kapcsolódik még a kollégáim által készített előterjesztés a közmunkaprogram tapasztalatairól. 
Ebben az anyagban nagyon sok szám összecseng a munkaügyi központéval. Ez a konkrét 
lebonyolítást tartalmazza. Szóbeli kiegészítést kívánnak-e tenni az anyag készítői? 
 
Baranyi Istvánné humánpolitikai ügyintéző: Nem. 
 
Süli János műszaki ügyintéző: Annyi kiegészítésem lenne, hogy ha az időjárás nem szól 
közbe, tartós, hosszantartó eső, akkor kész leszünk a feladattal.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Nagyon fontos, hogy be tudjuk a programot fejezni, mert 
nem tudom, mi lett volna a következménye. Mi lett volna? 
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Budai László kirendeltség-vezető: Biztos, hogy vannak olyan pontok, amik magyarázhatóak. 
Nem hiszem és nem is tapasztaltam ilyet, 17 település vonatkozásában tudom mondani, hogy 
nincs olyan, hogy valahol ne valósulna meg a program.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Szirbik Imre képviselő úr már szóvá tette a Pénzügyi 
Bizottság ülésén a munkamorállal kapcsolatos észrevételeit. Ezen még van mit javítanunk, 
valóban többször elhangzik az a közmunkások részéről, hogy ez nem annyi, mint a 
minimálbér, hanem kevesebb összegről van szó. Csináljuk a munkát, nem egyszerű velük 
dolgozni. Nem tudunk ott állni minden csapatnál, vannak munkavezetők, de a 
munkavezetőket közülük választjuk ki. Az egyik járdaépítő brigádunk nagyon jó 
munkavezetővel rendelkezik. Képviselő-testületé a lehetőség. Kérdés, észrevétel, vélemény?  
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: További jó munkát kívánunk. 
 
Balázs Zoltán képviselő: Óriási feladat ez, elismerés ezért a munkáért.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük. Aki tudomásul veszi a közmunkaprogram 
tapasztalatairól szóló tájékoztatót, kérem, kézfelemeléssel jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 243/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: A közmunkaprogram tapasztalatai  
 
243/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a 
közmunkaprogram tapasztalatairól szóló tájékoztatót és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a közmunkaprogram 
tapasztalatairól szóló tájékoztatót tudomásul vette. 
 
A tájékoztató jelen határozat mellékletét képezi. 
 
A határozatról értesül: 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár 
 
 
3. Napirend 
Rendelettervezetek. Döntési javaslatok. 
- Óvoda épület keleti szárnyának hőszigetelési munkálataira – vállalkozó kiválasztása 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/Az előterjesztés és a határozati javaslat a jegyzőkönyv 4. számú melléklete./ 
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Szegvári Ernőné polgármester: Az óvoda épület keleti szárnyának hőszigetelési munkálataira 
– vállalkozó kiválasztása a következő témánk. Körünkben van Dr. Szőllősi Béla, a műszaki 
ellenőr, akit nagy tisztelettel köszöntök. Döntést kellene hozni, a Pénzügyi Bizottság már 
tárgyalta és javaslatot tett. 
 
Dr. Szőllősi Béla műszaki ellenőr: Tisztelettel köszöntöm a képviselő-testületet! Öt darab 
ajánlatkérő levél ment ki, négy darab ajánlat érkezett. Az ajánlatokról készült összegzés ott 
van a Tisztelt Testületi Tagok előtt. Az ajánlatokat átvizsgáltuk a teljeskörűség tekintetében és 
figyelembe véve, hogy a legalacsonyabb összegű ellenszolgáltatásért javasoljuk az eredményt 
kihirdetni, ezért az Amandinus 99’ Kft. ajánlatát javaslom a testületnek elfogadni, amely nettó 
9.308.990,- Ft-ot jelentene. Az ajánlat műszaki tartalmának vonatkozásában azt kell tudni, 
hogy a bádogos szerkezetek kicserélésre kerülnek teljeskörűen és a homlokzaton az eredetileg 
nem tervezetthez képest a szemöldöknél és a téglaburkolatú részeknél is elkészül a 
hőszigetelés. Van benne egy láncos kifolyó kavicságyazatban, csatornafűtés, homlokzat 
hőszigetelés, mindenütt, ahol vakolt felület van, lapos tetőnek a rendbe tétele, illetve a 
mennyezet hőszigetelése és az ehhez kapcsolódó munkák, nyilván villámhárítóknak a 
visszakötése és az elektromos megtáplálása magának a csatornafűtésnek. Ez az ajánlatnak a 
komplett része.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: A képviselő-testületnek javasoljuk az Amandinus 99’ Kft. 
ajánlatát elfogadni. Kérdés, észrevétel, vélemény? Aki egyetért azzal, hogy az Amandinus 99’ 
Kft.-től rendeljük meg a munka elvégzését, kérem, kézfeltartással jelezze.  
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 244/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Óvoda épület keleti szárnyának hőszigetelési munkálataira - vállalkozó kiválasztása 
 
244/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta az óvoda épület 
keleti szárnyának hőszigetelési munkálataira vállalkozó kiválasztása tárgyú előterjesztést és 
az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete az Önkormányzat tulajdonát 
képező Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda (6775 Kiszombor, 
József A. u. 19.) épület keleti szárnyának hőszigetelési munkálatait az Amandinus 99’ Kft.-től 
(6900 Makó, Gőzmalom u. 4/A.) rendeli meg bruttó 11.822.424,- Ft összegért, 
 
tekintettel arra, hogy a – beszerzési szabályzat alapján kiküldött - ajánlattételi felhívásra 4 
ajánlat, azok közül 4 érvényes ajánlat érkezett és a beérkezett érvényes ajánlatok közül az 
Amandinus 99’ Kft. által benyújtott ajánlat a legalacsonyabb összegű ellenszolgáltatás - 
amely megfelel a felhívásban jóváhagyott formai, tartalmi és műszaki követelményeknek - 
az alábbiak szerint: 
 
 nettó ajánlati ár: 9.308.995,- Ft + Áfa, mindösszesen: 11.822.424,- Ft. 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete az építés költségét a 
Belügyminisztérium 4/2012. (III. 1.) BM rendelet szerinti 9.457.939,- Ft támogatási 
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összegből, valamint 2.364.485,- Ft önerőt az önkormányzat 2012. évi költségvetésében a 
felhalmozási tartalék terhére biztosítja. 
 
A Képviselő-testület felhatalmazza Szegvári Ernőné polgármestert, hogy a kiválasztott 
ajánlattevővel a vállalkozási szerződést kösse meg. 
 
A határozatról értesül: 
- ajánlattevők 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár 
 
 
4. Napirend 
Polgármesteri jelentés 
Előadó: Szegvári Ernőné 
    polgármester 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Polgármesteri jelentéssel folytassuk munkánkat. 

− Augusztus 29-én 9 órakor az iskola tanévnyitó értekezletén vettem részt. Ezen a napon 
10 és 14 órakor állampolgársági esküt tartottunk. 

− Szeptember 2-án ünnepélyes tanévnyitó volt az iskolában.  
− Szeptember 3-án Makón EGTC megbeszélésen voltam. 
− Szeptember 5-én Nógrádi Tibor, Haklik János, Szirbik Imre közreműködésével a 

labdarúgás helyzetéről beszélgettünk, mit tudnánk csinálni ebben az átmeneti 
időszakban, hogyan lehetne újra felépíteni a csapatokat és támogatni a labdarúgást 
Kiszomboron.  

− Szeptember 6-án mikrotérségek fórumán voltam. Ezen a napon csatornabekötéseket 
egyeztettünk a hivatalban. 

− Szeptember 8-án falunapi rendezvényen Ferencszálláson, majd a makói 
Hagymafesztiválon is részt vettem. 

− Szeptember 11-én állampolgársági esküt tartottunk, ez kb. 10 fős volt. Az előző 
alkalommal 50 fő volt délelőtt, 50 fő délután. Holnap alpolgármester úr fogja tartani, 
mert jegyző úrral a Kormányhivatalba kell mennünk. 

− Szeptember 13-án Többcélú Társulás ülésén voltam Makón. Délután a vállalkozók 
részére bemutattuk az óvodában elvégzendő munkákat helyszíni bejárás keretében. 

− Szeptember 14-én Nagyéren polgármesteri fórumon voltam. Mágori Józsefné 
képviselő asszony adott tájékoztatást a 2013. évi változásokkal, költségvetéssel 
kapcsolatban. A múlt héten felhívott, hogy a bölcsődére is kapnak normatív 
támogatást azok a települések, akiknek nem kötelező feladatuk a bölcsődei ellátás. 
Délután a maroslelei falunap megnyitó ünnepségén vettem részt.  

− Szeptember 17-én kerékpáros túrával kapcsolatban megbeszélést tartottunk a szegedi 
kapcsolattartóval, Nagy Lőrinccel és Hévízi Gézánéval.  

− Szeptember 19-én Pénzügyi Bizottság ülése volt. 
− Szeptember 20-án átadtuk a sportöltöző területét a kivitelezőnek. 
− Szeptember 24-én Györbiró-Szabó Andrással egyeztettem, mert van egy turisztikai 

pályázat, ami ugyanaz a pályázat, amiről Szilágyi úr beszélt. Ennek van egy része, ami 
turisztikai attrakciókhoz kapcsolódó kerékpárút építésre vonatkozik. Október vége a 
beadási határidő. Deszk készülődik, Tiszaszigettel szeretnének kerékpárutat építeni és 
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lehet, hogy ebbe becsatlakozhatnánk a Makó-Kiszombor közötti szakasszal. Ezt úgy 
képzelik el, miután hiányzik Klárafalváig az a kis szakasz, azt megépítenék és valahol 
ott a bekötőúttal, és az olajosok fele történő útvonalvezetéssel eljönnének 
Kiszomborig, mert 80 km egybekapcsolódó kerékpározásra alkalmas utat kell 
kimutatni. Nem kell, hogy kerékpárút legyen, hanem arra alkalmas. Tiszaszigetre is 
mennének valamilyen útvonalon. Szerintem ehhez nagyon gyorsan csatlakozni 
kellene, legalább a peremfeltételeket megtudni. Szeretnék, ha Kiszombor csatlakozna, 
mert itt a turisztikai attrakciók sűrűbben vannak jelen és sokkal nagyobb számban, 
mint Klárafalván vagy bármelyik településen. Felvesszük a kapcsolatot, sajnos tegnap 
óta ezt még nem sikerült megvalósítani, de dolgozunk az ügyön, és ha ebben tudunk 
lépni, akkor jó lenne megvalósítani, mert egyébként 100 %-os a pályázat támogatása. 
Egyetlen egy feltétele van, hogy 3 fő munkaerőt kell alkalmazni 5 évig, most ezt 
bevállalta Deszk, de ha csatlakozunk, akkor lehet, azt mondja, 1 főt vállaljon 
Kiszombor. Munkaerőt bevállalni és foglalkoztatni 5 év monitoringgal, ez nagy 
merészségre utaló döntés a jelen állapotban.  

 
Balázs Zoltán képviselő: Milyen munkát végezne? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Lehet bármi, lehet közterületen, kerékpárút-karbantartó, lehet 
a hivatalban turisztikai referens. Egy embert valamelyik ponton a településen pluszban 
foglalkoztatni kell. A jelennel is bajunk van. Azért utánanézünk, mert nagyon rendbe kellene 
tenni a kerékpárutat Kiszombor és Makó között. Nem véletlenül csináltattuk a terveket, 
próbálkozunk.  
 
Bacsa György alpolgármester: A MOL ebbe belemegy? Nagy része a kerülőútnak MOL 
magánút, ki van írva. A kübeki bekötőúttól egészen a kiszombori laktanyáig.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Felhívjuk a figyelmüket a deszkieknek, ha felvesszük a 
kapcsolatot. A csatornázással kapcsolatban majd lesz egy anyag, ezt valószínű nem kell majd 
rendkívüli testületi ülésen megtárgyalni, mert az uniós forrásokat talán kibővítik, és ha 
sikerül, nem kell felvenni banki kölcsönt, ez Makót érinti. Van még egy olyan része, hogy a 
Raiffeisen Banktól minden önkormányzatnak fel kell vennie rulírozó hitelt a társulásnak az 
Áfa megelőlegezésére. Ezzel kapcsolatban is majd jövünk a testület elé, de lehet, hogy nem 
lesz szükség a makói hitelfelvételre. Az a probléma, hogy minden önkormányzatnak 
kezességet kell vállalni a makóiért is. Holnap Makón jóváhagynak egy határozatot, hogyha 
mégis tőlünk leemelnének pénzt, akkor helyt fognak állni irányunkba.  

− Az ivóvízellátással kapcsolatban kiszámolták, hogyha mégis ivóvizet kellene 
biztosítani az ivóvízminőség-javító program megvalósulásáig, az Kiszombor 
településnek 2015-ig 276.520.550,- Ft lenne. Van egy ilyen kötelezettség, mivel nem 
tettünk eleget az uniós elvárásoknak, ha nem tudjuk a csapból engedni, akkor adjuk az 
ivóvizet. A térség költsége 2.618.603.800,- Ft és ebben nincs benne Apátfalva, 
Magyarcsanád és Nagyér, mert ott jó a víz.  

− Holnap megyünk jegyző úrral a Kormányhivatalba a hivatalt érintő változások miatt, 
ezzel kapcsolatban is majd tájékoztatjuk a képviselő-testületet. 

− A múlt alkalommal alpolgármester úr jelezte, hogy a lakástakarék-pénztári 
szerződésekkel nem értett egyet valamikor a képviselő-testület múltjában. Erre nem 
emlékeztem, megkértem a kollégáimat, hogy nézzenek utána. Azt találtuk, hogy a 
lakástakarék-pénztári szavazásoknál alpolgármester úr nem is volt jelen. 
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Bacsa György alpolgármester: Ezt rosszul nézték. Aki ott volt, az is emlékszik rá, kár volt 
ennek ekkora feneket keríteni szerintem, de aki ott volt testületi tag, az is emlékszik rá, hogy 
akkor is mondtam, és biztos mondtam, ha megtalálták, ha nem.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Mikor szavazás volt róla, nem is volt jelen. 
 
Bacsa György alpolgármester: Az rendben van, de akkor is elmondhattam előtte a 
véleményemet.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Megkeressük még az összes többit. 
 
Bacsa György alpolgármester: Ha ez ilyen fontos és ennyi plusz ideje van a hivatalnak, hogy 
erre ennyi időt tud fordítani, akkor gratulálok, keressék.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Úgy gondolom, hogy ennek utána kell nézni, hogy is volt ez. 
Váratlanul ért ez a történet, már nem is tudom, hogy fogalmazott, de benne van a 
jegyzőkönyvben. Azt hiszem, Szekeres Krisztiánnak volt nagyon jó válasza, ez is benne van a 
jegyzőkönyvben, hogy a lakosság, ha nem fizette volna 2.138,- Ft-jával, nem tudta volna 
összegyűjteni. Ha most kellene kifizetni a 115.000,- Ft-ot, nem tudnák. Legalább most 
összegyűlt a pénz és a 30 %-os állami támogatás is ott van mellette.  
 
Bacsa György alpolgármester: Ez félretájékoztatás, amit mond, mert nem ezt mondtam. Azt 
mondtam, hogy meg kell adni azt a lehetőséget, hogy részletekben befizethesse, illetve azt a 
lehetőséget mellette, aki nem fizeti be részletekben, annak a végén, hogy egy összegben 
kifizethesse. Most is ezt mondom, és akkor is ezt mondtam. Nem azt mondtam, hogy egy 
összegben kell befizetni mindenkinek, hanem meg kell adni a választási lehetőséget és az nem 
ugyanaz. Ezt mondtam a múltkor is, és ezt mondtam ezelőtt 10 évvel is, sőt 11 éve is. Még 
2000-ben az elején is ezt mondtam, mikor szó volt erről, hogy meg kell adni azt a lehetőséget, 
hogy aki azt választja, fizessen szépen, miután volt egy fizetési elkezdés, ami bebukott. 
Pontosan azért, vagy pedig akkor, aki azt választja, ugyanazzal a feltétellel, amikor 
megvalósul a csatornázás, akkor egy összegben fizethesse ki, ezt mondtam. Nem azt 
mondtam, hogy csak egy összegben fizessük ki, de lehet keresgélni visszamenőleg. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Most ha megadtuk volna azt a lehetőséget, hogy most fizesse 
ki, és ezt választották volna, állítom, hogy a pénzügyi pozíciónk még rosszabb lenne, mert 
nem tudná kifizetni. Ki lehetett fizetni a 115.000,- Ft-ot. 
 
Bacsa György alpolgármester: Ahhoz, hogy ha valakinek van egy véleménye, amit elmondott 
testületi ülésen, általában minden testületi ülésen van olyan, hogy valakit leszavaznak. Most 
azért, mert így döntött a testület, akkor így döntött. Most is azt mondom, és akkor is azt 
mondtam, hogy nekem ez volt a véleményem. Most elnézést kérek azért, itt önmagunk előtt 
csak elmondhatom, majd akkor lehetne engem vádolni ilyenekkel, amivel próbál vádolni, ha 
ezt kint hirdetem a faluban. Ezt itt mondom el, és nem kint és azt hiszem, ezzel be is fejeztem. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Úgy gondolom, ha valami itt hangzik el, ez gyakorlatilag a 
jegyzőkönyveken keresztül nyilvános dolog. Most sem érzem azt, mert ebből a 
szövegkörnyezetből az jön ki, hogy akkor rossz volt a döntés. Ezt érzékelem. 
 
Bacsa György alpolgármester: Akkor rosszul érzékeli.  
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Szegvári Ernőné polgármester: Elő kell venni a jegyzőkönyvet, le van írva egyébként szóról 
szóra, meg kell nézni, mi van abban a jegyzőkönyvben. Ha valaki ezt megnézi, a 30 %-os 
állami támogatást, a bankokat és a bankok jártak jól, olvassa ki belőle. 
 
Bacsa György alpolgármester: Persze, hogy azok jártak jól, mindig ők járnak jól. Ez tény, 
hogy a bankok mindig jól járnak. Mondjon nekem egy olyan banktranzakciót, amin a bank 
ráfizet, egyet, akkor azt mondom, hogy igaza van. Amikor nem használják ki az embereket, 
egyetlen egy példát mondjon, és rendben van. Nem tudom, ebből miért van ekkora ügy, de ha 
ekkora ügyet csinálunk, állok elébe. Azt mondom, hogy a bankok kihasználnak mindenkit, az 
önkormányzatokat, a magánszemélyeket, mindenütt tisztességtelen haszonnal és ebből a 
pénzből is szépen lehúzzák a bankok a sápot. Nekem azt ne mondja senki, hogy valamelyik 
bank is akármilyen hitelkonstrukciót azért ad, mert arra ráfizet, vagy azért, hogy nullás 
legyen. Természetesen mind azért adja, hogy levegye a sápot. Azon lehet vitatkozni, hogy az 
egyik mennyi sápot vesz le, a másik mennyit vesz le, de alapvetően mindenki leveszi a sápot, 
és ezért mondtam, akkor is, mert nekem az volt akkor is a véleményem, ami most, nem 
szoktam változtatni a véleményemet. Meg kellett volna adni azt a lehetőséget, aki úgy 
gondolja, természetesen Szekeres Krisztiánnak is igaza van, mert logikus, hogy van aki azt 
választja, hogy ő könnyebben ki tudja fizetni 1.800,- Ft-tal. Meg kellett volna adni azt is, 
hogy valaki most azt mondja, hogy ugyanúgy kifizeti és kész. Ez 2000-ben vagy 2001-ben 
volt, 10-11 évvel ezelőtti dolog.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Most a 2001-et meg a korábbit ne keverjük a másodikkal.  
 
Bacsa György alpolgármester: Nekem akkor is az volt a véleményem, most is az a 
véleményem. 2001-ben is az volt a véleményem, most is, meg 2001-től 2012-ig mindennap az 
volt a véleményem. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A pénzt adják, a bank hitelez, igen, az pénzbe kerül és ezt a 
haszonszerzésért teszi. Pont úgy, mint amikor valaki más tevékenységet végez. Ezt a gazdaság 
természetes folyamatának gondolom. A lakástakarék-pénztári szerződéseknél van egy 
államilag garantált 30 %, és ehhez társul a lakástakarék-pénztári szerződések kamatfeltételei, 
a 2 %-os, illetve a 3 %-os. Amikor megkötjük ezeket a szerződéseket, ezekkel a 
referenciákkal kötjük meg. Most is tartom, hogy szerencsére nagyon sokan megkötötték, mert 
a mostani gazdasági helyzetben, amit akkor nem tudtunk modellezni, most nagyon sokan nem 
tudnák kifizetni egy összegben a 115.000,- Ft-ot. Mindig ágáltam magam is a 70.000,- Ft-os 
pluszért, nem örültem ennek, de most, hogy ezeket kifizetik és lesz miből a belső bekötést 
megépíteni, már örülök neki, mert egyébként oda jutottunk volna, hogy még erre sem lett 
volna pénz.  
 
Gazsi Gábor képviselő: Alpolgármester úr nem azt mondta, hogy ez nem jó dolog, azt 
mondta, hogy valaki úgy tervezte volna, hogy egyben akarja kifizetni. Lehet, most nem bírná 
azt a szavát tartani. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A választás lehetősége, igen, nagyon jó lett volna, csak a 
projekt szempontjából ennek megvalósulását hátráltatná. 
 
Bacsa György alpolgármester: Le lettem szavazva, kész. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Van-e kérdés, észrevétel, vélemény a polgármesteri 
jelentéssel kapcsolatban?  
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Balázs Zoltán képviselő: Beszélgettek a labdarúgásról, ha erről bővebben lehetne hallani.  
 
Szirbik Imre  képviselő: Azt próbáltuk megbeszélni, hogy valamilyen formában jó lenne, ha 
itt a későbbiekben folyamatosan lenne labdarúgás. Valamennyi kis időszaknak ki kell, hogy 
essen törvényszerűen amiatt, hogy a bajnokságra csak a jövő nyáron lehet benevezni. Addig is 
próbálunk meccseket rendezni, hogy a falu fociszerető közönsége tudjon eljárni valahova. 
Most pénteken 16 órakor itt fog játszani a makói U19-es csapat a Békéscsabai Előrével, ez 
már minőségi foci, mert NB II-es csapatok. Úgy volt, hogy előtte az U17-esek játszanak 14 
órától, az most elmarad. Ilyen meccseket próbálunk addig idehozni. Nyáron lehet újra nevezni 
a bajnokságba, de már téltől összehozzuk azt a csapatot, ami a nyáron indulni fog. 
Létszámban úgy néz ki, megleszünk. Nem akarjuk elveszíteni azt a lehetőséget, hogy az 
utánpótlásból egy korosztály kiessen, mert utána van a baj. Haklik Jánosék csinálják a Bozsik-
programot az általános iskolában, és már az óvodában is elkezdődik. Ha például az előkészítő 
csoport kimarad, akkor nem lesz majd az, aki serdülős legyen, mert a Bozsik-program utána 
az előkészítő, serdülő, ifi és felnőtt van. A folytonosságot fent akarjuk tartani. Ezért az 
utánpótlás marad, csak kell, ami motiválja a gyerekeket, hogy van egy nagycsapat, ahová 
majd ha eljut, ott játszhat. Így, hogy nincs nagycsapat, kisebb a motiváció, ezért 
mindenképpen újra akarjuk indítani a csapatot, csak sajnos megye III-ban tudunk kezdeni, 
mert arra van lehetőség. Ha csak valami hasonló módszerrel, mint ahogy mi kerültünk a 
megye I-be nem tudunk visszakerülni vagy a megye II-be. Látok most olyan csapatokat, ahol 
már 40-0 a gólkülönbség, a Balástyánál például 40 gólt kaptak 5 meccs alatt, és 0-át rúgtak. 
Egyre jobban fáj, hogy visszaléptünk, mert ezektől mindenképpen jobbak lettünk volna, még 
azzal a létszámmal is, ami maradt. Próbáltak engem akkor a gyerekek olyan helyzetbe állítani, 
hogy hozzak ide több minőségi játékost. Most ez így működni fog, lesznek itt meccsek, téltől 
már a saját csapatunk is itt edz, és utána a bajnokságon elindulunk. Erről volt szó. Gyömbér 
Péter volt itt a Marosmenti Utánpótlás Futballklub elnöke és átveszi azokat a gyerekeket, akik 
most itt kiesetek, hogy ne essenek ki a körforgásból, amikor nekünk szükségünk van, vagy 
azokat a gyerekeket, vagy komplett csapatot fognak majd indítani Kiszombor néven 
előkészítőt, serdülőt, utánpótlást. Természetesen ők veszik fel rá a pályázati pénzt, ott azért 
minőségibb munka tud lenni az edzők szakképesítése következtében, mint ami itt volt. 
Makón, úgy gondolom, olyan munka folyik, amivel előrébb jut a gyerekeknek a fejlődése. 
Pont ezért is támogattam azt a verziót, hogy az U19-es csapat játsszon például pénteken, mert 
ez a legidősebb korosztály, az ifjúságiakban ezután már a felnőtt van. Akik Makón ebből a 
csapatból kiöregednek, esélyünk van, hogy idehozzuk őket felnőtt játékosként jövőre, 
könnyen lehet, hogy pont a nyáron, mikor indulunk, 5-6-8-10 gyerek is kiöregszik, és akkor 
azt mondjuk, hogy eljöttök ide 1-2 éven belül, fel tudunk jutni megfelelő szintre. Ilyen 
valamiről volt szó.  
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: Több szülő jelezte, kérte, hogy közvetítsem itt a testület 
előtt, hogy azt tapasztalják, kora délután visznek kutyákat a játszótérre. Van-e lehetőség, hogy 
kitáblázzuk, hogy nem vihetnek oda kutyákat? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Utánanézünk. 
 
Gazsi Gábor képviselő: Az Óbébai utcán az egyik fán akkora odú van és ha belenézünk 
olyan, mintha teljesen üres lenne a fa belseje. A nagy viharban estek le róla ágak is, az el lett 
takarítva. Nem tudom, hogy meg tudná-e esetleg valaki nézni, hogy vágásérett e, veszélyes e? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Megnézzük.  
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Szirbik Imre  képviselő: Hasonló fa van a nagyállomásnál, ha a vasútjárón kimegyünk, jobbra 
van egy nyárfa, azt is meg kellene nézni. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Meg kell nézni, kinek a területén van. 
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: A Szociális Bizottság ülésén felmerült a beteg 
gyermekek utaztatása, most nem került be legalább gondolatébresztőnek a testület elé. 
 
Dr. Kárpáti Tibor  jegyző: Ezzel kapcsolatban a kolléganő elkezdett összeállítani egy 
anyagot, az lett a közös véleményünk, hogy ahol a probléma felmerült, először ott kellene 
kezelni. A Szociális Bizottság ülésére menne be először az előterjesztés, a megfelelő 
információ birtokában javasolhatná adott esetben a Bizottság az ezzel kapcsolatos 
előterjesztést a testület elé. Gondolatfoszlányok voltak még, a megfelelő jogi formába kellene 
önteni, ha találunk megfelelőt. Kidolgozás alatt van, volnának alternatívák, hogy egyáltalán 
tudnánk-e megoldást találni, illetve azoknak az egyéb gondolatoknak, információknak és jogi 
háttérnek a birtokában kérdés, hogy a Szociális Bizottság továbbiakban is kíván-e ezen 
gondolkodni.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Körbejártuk, dolgozunk rajta. Van-e még kérdés?  
 
Balázs Zoltán képviselő: A kerékpárútnak az a szakasza, amit kijavítottak, megsuvadt.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Arra valószínű nincs megoldás, megnézzük. A csatornázásról 
annyit még, hogy a Szántó Kovács utcán, mikor leesett a kis eső, voltunk kint és hatalmas sár 
lett. Annyi fog változni az új NFÜ tájékoztató alapján, hogy azokra az utakra, amire a Magyar 
Állami Közútkezelő Kht. előírta, hogy teljes útszélességben rendbe kell hozni, úgy 
emlékszem, a Nagyszentmiklósi és Makói utca, ezekre a tartalékkeretből felhasználható lesz a 
pénz. Az a pénz felhasználható lesz az egyéb utakra, de ennek a mértéke, úgy emlékszem, 28-
34 millió Ft között volt. Az felszabadul, a tartalékból meg lehet csinálni, ezt rákölthetjük a 
többi utcára, és majd látjuk, hogy mit tudunk a pénzeinkből esetleg még átcsoportosítani. 
Próbálják mindenhol kivinni a csatornát az úton kívülre, ahol lehet. A Torontáli utcában a gáz 
oldalán nem vihette, mert ha tudja vinni máshol, akkor ott kell, mert különben komoly 
problémák származhatnak belőle.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Van-e már, ahol belső bekötéseket csinálnak? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Nem. A KEVIÉP belső bekötést nem csinál. Kiküldtünk a 
lakosságnak az újságban tájékoztatót, valamint azoknak a vállalkozóknak is a listáját, akiket 
majd lehet választani. Most szeptember végén, október elején kapják majd először a K1-es 
területen az értesítéseket arra vonatkoztatottan, hogy az OTP-ben felvehető ez a plusz összeg 
a befizetés arányában.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Kérdés? Aki elfogadja a polgármesteri jelentést, kérem, 
kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 245/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy:  Polgármesteri jelentés elfogadása 
 
245/2012.(IX. 25.) KNÖT. h 
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HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2012. szeptember 25-i 
testületi ülés polgármesteri jelentését elfogadta. 
 
A határozatról értesül:  
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Irattár 
 
 
5. Napirend 
Tájékoztató Kiszombor Nagyközség Önkormányzat Polgármesteri Hivatalának 
tevékenységéről 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
      polgármester     jegyző 
 
/Az előterjesztés, a határozati javaslat és a tájékoztató a jegyzőkönyv 5. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tájékoztató Kiszombor Nagyközség Önkormányzat 
Polgármesteri Hivatalának tevékenységéről a következő napirend. A munkatársaink minden 
csoportra kidolgozták az anyagot. Jegyző úr, van-e szóbeli kiegészítése?  
 
Dr. Kárpáti Tibor  jegyző: Úgy gondolom, elég részletes lett az írásbeli tájékoztató ahhoz, 
hogy ne legyen szóbeli kiegészítésem. Kérdésekre szívesen válaszolok.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Képviselő-testületé a lehetőség. Kérdés, észrevétel, 
vélemény? 
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: Valóban tényleg részletességgel egy nagyon szép 
előterjesztést kaptunk. Egyáltalán a gondolatjelekkel mérhető, hogy milyen sokrétű és 
rengeteg feladat van. Egy-egy gondolatjelhez iszonyú mennyiségű akta, ügyintézés és feladat 
társul. Azt gondolom, igazi szolgáltató hivatal, általában megelégedéssel szólnak a hivatalról, 
hogy elintézhetőek az ügyek. A csütörtököt sem tartják be az emberek, ezt látom, tapasztalom, 
nem kímélik az ügyintézőket, de azt is észlelem, hogy nem utasítják el őket, még akkor is 
befogadják az ügyeket. A Szociális Bizottság ülésén is ezt tapasztaljuk, hogy még az utolsó 
pillanatban is behozzák az ügyfelek a kérelmet, az ügyintézők elveszik, mert nyilván az 
embert, a családot nézik, hogy időben sikerüljön dönteni. Azt gondolom, hogy az itt dolgozó 
embereknél nem kell nézni, hogy ki van-e töltve a munkaidejük, mert szerintem maximálisan 
munkával telik az idő. Megköszönöm ezt a munkát minden dolgozónak, azt is, hogy nap mint 
nap segítséget kapok az intézmény működéséhez, de szerintem, ezt valamennyi intézmény 
működésével kapcsolatban elmondhatom. Várjuk a változásokat, de remélem, hogy marad ez 
a csapat.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük.  
 
Gazsi Gábor képviselő: Meg tudom erősíteni az elhangzottakat, illetve nem lebecsülve a 
többi munkát, de ami az idén történt az új adónem bevezetésével, óriási dolog volt. El kell 
mondjam, mert tapasztaltam is, azt a határtalan nyugalmat, nyugodtságot, ahogy kezelték. A 
kitöltetlen űrlapokat nem szájhúzva, hanem segítőkészen kitöltötték. Úgy gondolom, hogy 
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adót senki sem szeret fizetni, nagyban ellensúlyozta a kivetést, hogy így volt kezelve. 
Köszönjük szépen.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Kivetések hogyan alakultak? Hajlandóság mekkora? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az összegét a költségvetési rendelet módosításából látják, 
mert a kivetés összege 6 millió Ft körüli és 4,2 millió Ft, ami már ténylegesen befolyt az 
anyag elkészítéséig.  
 
Dr. Kárpáti Tibor  jegyző: Decemberben lesz majd szokás szerint az adózással kapcsolatban 
a tájékoztató, abban részletesen szerepelni fog.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Amit jegyzői hatáskörben nem sikerül behajtani, nem fizetik be, 
lesz ennek valami következménye, hogy lehet megoldani? 
 
Dr. Kárpáti Tibor  jegyző: Megoldani megtudjuk, vannak jogi lehetőségeink, ez az egyik 
oldala. A másik, hogy amíg ki kellett küldeni az anyagokat, addig folyt egy dömping munka, 
nagyon sok munka volt folyamatosan, bent voltak a kolléganők. Most már másik stádiumban 
vagyunk. Kezeljük a problémát, ha adódik.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Sok problémát felvetett, a kolléganőknél csapódott le, hogy 
például Makón van egy életkor határ, amikor is mentességet tudnak adni, persze ott több 
adónem van és visszautalva egy kicsit a Szociális Bizottság irányába, hogy jönnek, bevallják 
és nehezen élnek. Már elhangzott a múltkori rendkívüli testületi ülésen, hogy elég nehéz 
körülmények várhatók finanszírozásban jövőre, és ha tudunk kedvezményeket adni, akár 
szemétszállításnál, akár a közgyógyellátásnál, ezt a jövő évi költségvetés ismeretében 
érdemes és szabad megtenni, mert ha most módosítottunk volna, akkor lehet, hogy egy vagy 
két hónapra nyújtott volna lehetőséget, és jövőre vissza kellett volna lépni, az a legrosszabb, 
akkor inkább várjuk meg a 2013-as költségvetést. Annak tudatában hozzunk esetleg enyhítő, 
könnyítő, támogató szociális rendeletet. Mindenki ebben az évben, ha elmondhatom, nagyon 
sokat dolgozott pluszban rá. A jegyzőkönyvek, az egyéb feladatok esetében a honosítás óriási 
költséggel jár és hatalmas munkával, sokszor azon csodálkozom, hogy a munkatársunk ezt 
hogy bírja, este 7-ig, 8-ig minden nap. Hogy bírták ki a kollégák, hogy át kellett módosítani a 
könyvelést az új bankszámlanyitás miatt, hogy tudták áthidalni, megcsinálni és ez a 
beszámolóknál is külön feladatot jelentett. Korábban egyszerűbb volt, most ezeket is 
összerakni, összehozni sokkal nehezebb. Nem tudjuk, hogy jövőre esetleg ebben nem lesznek-
e módosulások. Nagyon sok munka volt minden területen, a szociális ellátás területén, a 
pénztárnál annyi pénztárt vezetni, ahány intézményünk van, a közmunkások esetében a 
nagyon sok alkalmazási okmány, megszűnés, a közmunkásoknak a heti bérkifizetések. Ebben 
változás lesz, mondta képviselő asszony, hogy megszüntetik majd a heti kifizetést, havira 
fogunk visszatérni, de nem tudjuk az időpontját, hogy ez mikor következik be. Nagyon sok 
munka, feladat van, nem szeretném egyetlen kollégámat sem kihagyni ebből. Köszönöm a 
munkatársaknak, hogy itt voltak mellettünk, mindig le tudtuk időben adni a jelentéseket, 
hiszen ennek olyan felelőssége is van, ha nem adunk le beszámolót vagy költségvetést, akkor 
megszüntetik a normatív támogatást például. Kérdés, észrevétel, vélemény? 
 
Szekeres Krisztián képviselő: Annyit szerettem volna hozzáfűzni, hogy dolgoztam nem 
olyan régen ebben a csapatban szűk 3 évig. Láttam belülről, hogy mennyi feladat van. Ami 
nem volt az írásos anyagban, hogy legalább 5 ponton 2011-ben, 2012-ben is személyi 
változások voltak. Azt gondolom, hogy mikor egy jól összeszokott csapat folyamatosan tud 
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működni, nem kérdőjelezem meg egy pillanatig sem, hogy nem szokott már össze az újonnan 
felállt csapat, a folyamatosan változó csapat, de ez külön kihívás volt. Köszönjük. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Van-e még kérdés, észrevétel, vélemény? Amennyiben nincs 
ezekkel a gondolatokkal, hogy a képviselő-testület megköszöni az eltelt időszak munkáját, 
hiszen el is hangzott, javaslom elfogadásra a Polgármesteri Hivatal tevékenységéről szóló 
tájékoztatót. Aki elfogadja, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 246/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Tájékoztató Kiszombor Nagyközség Önkormányzat Polgármesteri Hivatala 
tevékenységéről 
 
246/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megismerte, megtárgyalta és 
elfogadja Kiszombor Nagyközség Jegyzőjének előterjesztésében a Polgármesteri Hivatal 
munkájáról szóló tájékoztatót. 
 
A Képviselő-testület köszönetét fejezi ki a Polgármesteri Hivatal munkatársainak az elvégzett 
munkájukért. 
 
A tájékoztató jelen határozat mellékletét képezi. 
 
A határozatról értesül: 

- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági és Igazgatási Csoport 
- Irattár 

 
 
6. Napirend 
Tájékoztató a településen folyó közművelődési és a könyvtári tevékenységről, az 
átszervezés tapasztalatairól 
Előadók: Szegvári Ernőné   Nagy Lőrinc  Vígh Krisztina 
     polgármester         művelődésszervező    könyvtáros 
 
/A tájékoztatók és a határozati javaslat a jegyzőkönyv 6. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Tájékoztató a településen folyó közművelődési és a könyvtári 
tevékenységről, az átszervezés tapasztalatairól. Köszöntöm a munkatársainkat. Elkészítették 
az anyagokat. Kérdezem, van-e szóbeli kiegészítés? 
 
Vígh Krisztina  könyvtáros: Nincs. Ha esetleg kérdés van, arra szívesen válaszolok. 
 
Nagy Lőrinc  művelődésszervező: Köszönöm a lehetőséget. Nem statisztikával és egyéb 
adatokkal tűzdelt anyag, inkább egy helyzetjelentés, ami a jelenlegi közéletet vagy kulturális 
életet tükrözi. Ha kérdések merülnek fel, szívesen válaszolok, sőt bármi visszajelzést és nem 
feltétlen udvarias visszajelzést is szívesen fogadok. Hibák mindig vannak, akkor is, ha éppen 
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nem beszélünk róluk, de természetesen minden jellegű véleményt várok. Az írásos anyag egy 
teljes képet próbál mutatni a munkánkról. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Köszönjük. Képviselő-testületé a lehetőség. Kérdés, 
észrevétel, vélemény?  
 
Szekeres Krisztián képviselő: Szó volt a falugyűlésen és utána testületi ülésen is az 
internetes mérőóraállások bejelentéséről. Igénybe veszik-e az emberek? Számítógépes 
képességek elsajátítása valamilyen formában szerepel az anyagban. Erre van-e élő példa vagy 
ez célja ugyan a könyvtárnak, kihasználják-e, milyen formában?  
 
Vígh Krisztina  könyvtáros: A mérőóraállások bejelentését elég sokan igénybe veszik, főleg 
az idősebbek, de vannak a 30 évesek közül is, akik hozzák. Sokszor még abban is segítünk, 
hogy telefonon keresztül keressük meg a szolgáltatót, mert rengeteg probléma merül fel. 
Szerencsére keresnek, egyre többen. Az informatikai elsajátítás szintén volt néhány 
alkalommal, inkább 50-55 év felettiekkel, akik jelentkeztek, hogy segítsünk kicsit az 
informatika világába kalauzolni őket. Ilyenkor 5-6 alkalommal bejönnek egy óra hosszára, 
attól függően, nekünk is mennyi időnk van. Előre leegyeztetjük az időpontokat, és olyankor 
egy picikét segítünk nekik, illetve most jobban előfordul, hogy ez a réteg, ez a korosztály 
munkakeresés céljából, önéletrajz megírásában kér segítséget, mert abszolút nem tudják 
használni a számítógépet. Van, aki egy kicsit el is van zárkózva tőle, de akik nyitottabbak, 
csinálják, csak segítünk, de van akinek mi gépeljük le. Esetleg e-mail címeket hozunk létre, 
azon keresztül tudják küldeni az önéletrajzokat.  
 
Nagy Lőrinc  művelődésszervező: Ezt tudnám elmondani, szinte tükörképe ennek. Nagyon 
hasznos dolog és jól működő dolog. Nincs olyan visszajelzésünk, hogy akinek bejelentettük, 
lett volna bármi számlázási gondja. Innentől kezdve ez valóban egy nagyon hasznos dolog. 
Annyit tennék még hozzá, hogy amiben úgymond a felnőtt korosztály segítséget kér, vagy 
segíteni tudunk, jellemzően tényleg önéletrajzok, illetve tanulmányokhoz kapcsolódó 
internetes keresések, szerkesztések, nyomtatások, szinte 100 %-ig a felnőtteknél ez teszi ki 
azt, amivel kapcsolatban segítséget kérnek. A többi az nyilván magánügye, de jellemzően 
komolyabb dologra használják a gépet, munkakeresés, kapcsolatápolás, e-mailezés, stb. 
Nálunk is kihasznált. Úgy tűnik, hogy erre szükség van, hogy legyen nyilvános, elérhető 
internet, mert nem feltétlen tud mindenki otthon biztosítani magának, még ha van 
számítógépe is, ezt tapasztaljuk. Ez egy jól működő része. 
 
Vígh Krisztina  könyvtáros: Tavaly közel 300 fő használta, most nyáron voltak már annyian, 
akik használták, valószínű 2012-ben már jóval többszöröse lesz. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Nem volna rossz a helyi szociális rendeletet átadni, mert 
ugyan a gyermekjóléti szolgálat ugyanabban a házban van, de ha például látják a nagyon rossz 
anyagi körülményeket, a lakásfenntartási támogatást kérheti. Lehet, nem ártana felvenni a 
kapcsolatot a szociális ügyintézővel, hogy mikor lehet ezt igényelni és küldeni, hogy próbálja 
meg, nézze meg. Tudnának ebben is segíteni. A képzéssel kapcsolatban van egy 
megállapodásunk, hogy november hónap tájékán az egyik pedagógus tanfolyamot tart az 
idősebb korosztálynak pár alkalommal. 
 
Bacsa György alpolgármester: Úgy gondolom, hogy a kultúrház, illetve a könyvtár munkája 
talán kiemelkedő. Az egész nyári program levezérlését a kultúrház, azon belül úgy látom, 
Nagy Lőrinc, de lehet, rosszul látom, vállalta ennek nagy részét, ami azért összefoglalva igen 
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nagy feladat és személy szerint is köszönöm. Messzemenően kimagasló munka volt. A 
községi rendezvényeken, illetve civil rendezvényeken az intézmények közül a kultúrház, 
illetve a könyvtár képviseli rendszeresen az intézményt. Az óvodát az óvodavezető, mivel 
képviselő is. Nagyon furcsa volt a vasárnapi rendezvény, a könyvbemutató, ahol meglepően 
nagyon sokan voltak, nagyon színvonalas előadást, illetve könyvbemutatót láttunk. Például 
pedagógust soha nem látok a rendezvényeken, az óvodából most voltak, de az óvónőkre sem 
jellemző. Egyszerűen megdöbbentő. 
 
Balázs Zoltán képviselő: Nagyon sok kapcsolódási pont volt a művelődési házzal, óriási 
munka folyt, maximális köszönet érte. 
 
Börcsökné Balázs Márta képviselő: Elolvastam mind a két előterjesztést, mivel itt lakunk, 
látjuk a tevékenységeiket. Pont ez a pár szó, gondolat, amit mondtak az elején, győzött meg 
arról, hogy változó körülményeket kaptak, mert a szükség így hozta, de ennek a változó 
körülményeknek igyekeztek maximálisan megfelelni, különösen itt a bizonyíték, hogy egy 
hirtelen bejött dologra nyitottak és működik. Az előterjesztésben azt látom, hogy valóban 
gazdái, látják a negatívumait, esetleg hibáit és azokat a feladatokat is, amik mint lehetőségek 
jelennek meg. Valóban azt gondolom, hogy két fixpont, és a nehezítettség ellenére nagyon jól 
működik. Feladatok számát tekintve Nagy Lőrincnek nagy köszönettel tartozunk 
mindannyian, mert azt hiszem, rendkívüli munkát végez. Olyan egyéniség, olyan típusú, aki 
ezt viszi, akihez csatlakoznak. A legszebb gondolat az, ahogy meg is fogalmazza, hogy 
feladatuk már nem feltétlen a művelődési alkalmak bevezetése, inkább a meglévők 
szintentartása, fejlesztése, nem kell már kitalálni azt, ami működik. A sok-sok könyvtárba 
járó, sok-sok rendezvényre járó kiszombori időst, fiatalt és minden korosztályt felölel a 
tevékenységük. Látom, hogy vannak terveik is. Köszönöm. 
 
Nagy Lőrinc  művelődésszervező: Köszönjük. Még ha nagyon kis létszámú intézményekről is 
van szó, azért az intézmény létszámán túlmutató összteljesítményről van szó. Rendben van, 
hogy bizonyos területeken esetleg vannak húzó emberek, de azért a mögötte lévőkről sem 
szabad elfeledkezni, az önkormányzaton keresztül az „utolsó emberig”, aki az utolsó széket 
leteszi, ez így tud működni. Bármennyire is lennénk tevékenyek, ez csak így tud működni. 
Feladatmegoldási jellegű hozzáállás van, úgy gondolom. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A könyvtár tájékoztatóban szerepel, hogy az átszervezés több 
egyeztetést, ügyintézést igényel.  
 
Vígh Krisztina  könyvtáros: Amikor még volt intézményvezető, könnyebb volt, mert volt 
aláírási joga és nem kellett annyit jönni az önkormányzathoz. Nyilván most ez több, illetve 
úgy érzem, több mindenről tájékoztatom polgármester asszonyt, ami történik, korábban talán 
elég volt az intézményvezetővel megbeszélni.  
 
Nagy Lőrinc  művelődésszervező: Lényegében ez a művelődési ház anyagában is egy mondat 
erejéig szerepel. Ez logikus és egyenes következménye a szakfeladat alá vonásnak, nyilván 
komolyabb egyeztetés szükséges, de úgy érzem, a többi intézmény is többet egyeztet. 
Szerintem ez nem egy olyan dolog, amire nem számítottunk és nem olyan dolog, ami nagyban 
befolyásolná a munkánkat, illetve mi is ehhez tudunk alkalmazkodni és igazodni.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Ugyan úgy látom, hogy nagyon nagy munka volt ebben az 
évben, de úgy hiszem, hogy az év vége felé lehet, hogy picit enyhébb, de azért lesz még a 
továbbiakban is feladat, mert működő rendezvényeink vannak, amiknek megvannak az 
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alapjai. Nagyon sok munka volt a LEADER-es pályázattal, rendkívül sok adminisztratív 
igénye volt. Ebben benne volt a felelősség is, ha akár egy időpont elírásra kerül. Úgy látom, 
hogy a civil szférában is benne vannak, egyeztetnek, ott vannak, a segítséget megadják, amit 
tudnak, amire lehetőségük van. Ezt nagyon köszönjük, mert a művelődési ház biztos pontja, 
nélküle nehezebb lenne a civileknek is, úgy gondolom. Messzemenőkig odatették magukat a 
feladatokhoz, magam is így látom, szép munka volt. Ehhez az kell, hogy a civil szervezetek is 
ennyit mozgolódjanak, mert az egyik a másik nélkül nem megy, ebben jó az összhang. Van-e 
még kérdés, észrevétel, vélemény? Amennyiben nincs, a képviselő-testület megköszöni a 
munkájukat és elfogadja a tájékoztatót, aki ezzel egyetért, kérem, kézfeltartással jelezze.  
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 247/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Tájékoztató a településen folyó közművelődési és könyvtári tevékenységről, az 
átszervezés tapasztalatairól 
 
247/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megismerte, megtárgyalta és 
elfogadja a településen folyó közművelődési és könyvtári tevékenységről, az átszervezés 
tapasztalatairól szóló tájékoztatót. 
 
A Képviselő-testület köszönetét fejezi ki az Ady Endre Művelődési Ház és a Közművelődési 
Könyvtár munkatársainak az elvégzett munkájukért. 
 
A tájékoztató jelen határozat mellékletét képezi. 
 
A határozatról értesül: 

- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Vígh Krisztina könyvtáros 
- Nagy Lőrinc művelődésszervező 

 
 
3. Napirend 
Rendelettervezetek. Döntési javaslatok. 
- Kamerás megfigyelő-rendszer telepítése 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/Az előterjesztés és a határozati javaslat a jegyzőkönyv 7. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Kamerás megfigyelő-rendszer telepítése a következő döntési 
javaslat. Köszöntöm Szilágyi László urat, mint vagyonvédelmi szakértőt kértük fel. Az 
őrsparancsnokkal és a határrendészeti kirendeltség vezetőjével már végigjártuk az útvonalat 
és több egyeztetést folytattunk le. Az árajánlatok biztonsági okokból csak a testületi tagok 
részére kerültek kiosztásra. Átadom a szót Szilágyi Lászlónak. 
 
Szilágyi László vagyonvédelmi szakértő: Köszöntök mindenkit. Összehasonlítottam az 
árajánlatokat. Borbíró Zsolt árajánlatában szereplő kameránál van olcsóbb és ugyanolyan jó 
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vagy talán még jobb is, igaz, ez a rendszámot is fel tudja ismerni. Az árajánlata nem tartalmaz 
megvilágítást, akár infra akár tényleges lámpás megvilágítást, mert anélkül éjszaka nem lehet 
látni semmit. Czombos János árajánlatában szereplő kamera a fehérfény kompenzálását nem 
tudja, ami a rendszám felismeréséhez szükséges. Borbíró Zsolt árajánlatában a kamera több 
részből áll, kameraházat, konzolt, optikát tartalmaz, van benne egy érzékelő, ami a mozgásra 
indítja el a felvételt. A kamera a másikban kompletten szerepel, ugyanazt tudja, csak egybe 
van építve, nem kell külön-külön megvásárolni, ugyanúgy csereszavatosak benne az 
alkatrészek. A merevlemez az egyikben fél terabájtos, a másikban 1 terabájtos, legalább 1-1 
terabájt kellene. Minél nagyobb a memória, annál több felvételt lehet tárolni a vevőegységen.  
 
Gazsi Gábor képviselő: Úgy gondolom, az infra megvilágítás feltétlenül kell. A másik 
megvilágítás nagyon költséges lenne. 
 
Szilágyi László vagyonvédelmi szakértő: Czombos János árajánlatában lévő kamerában van. 
 
Szirbik Imre  képviselő: Mikor hallgatjuk meg Borbíró Zsoltot? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az októberi soros testületi ülésre tudjuk elhívni. 
 
Bacsa György alpolgármester: El kell dönteni, hogy csináljuk, vagy ne csináljuk. Ha 
csináljuk, akkor minél hamarabb, a következő újságban meg kell jelentetni, hogy erről döntött 
a testület és kérjük a lakosokat, hogy aki tud, járuljon hozzá. Akkor viszont nincs visszalépés, 
mert azt nem tehetjük meg, hogy kérünk a lakosoktól pénzt, és utána bocsánatot kérünk, mert 
keveset adtak össze, és nem csináljuk meg. Van egy rizikófaktor, azért kellene most eldönteni. 
Összesen mennyibe kerülne?  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az egyik 287.000,- Ft, a másik 473.000,- Ft, összesen kb. 
800.000,- Ft. Tisztelt Képviselő-testület! Van-e még kérdés? Aki egyetért azzal, 
megvalósítjuk a kamerás megfigyelő-rendszer telepítését még akkor is, ha a lakosság nem, 
vagy csak kis összegben járul hozzá, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal meghozta 248/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Kamerás megfigyelő-rendszer telepítése 
 
248/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a kamerás 
megfigyelő-rendszer telepítése tárgyú előterjesztést és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete akként határoz, hogy két 
buszmegállóban térfigyelő kamerákat kíván elhelyezni, abban az esetben is, ha a térfigyelő 
rendszer kiépítéséhez a lakosság anyagilag nem vagy csekély mértékben járul hozzá. 
 
A Képviselő-testület a kamerás megfigyelő-rendszer telepítésével kapcsolatos - a 
megvalósításhoz szükséges - érdemi döntést 2012. októberi soros ülésén kívánja meghozni. 
 
A határozatról értesül: 

- Szegvári Ernőné polgármester 



 34 

- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár 

 
 
- Az Önkormányzat 2012. évi költségvetéséről szóló 6/2012.(II. 29.) önkormányzati 
rendelet módosítása 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/Az előterjesztés és a rendelet-tervezet a jegyzőkönyv 8. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az Önkormányzat 2012. évi költségvetéséről szóló 
6/2012.(II. 29.) önkormányzati rendelet módosításával folytassuk munkánkat. Kérdés, 
észrevétel, vélemény? Aki egyetért a rendelet módosításával, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 7 igen szavazattal megalkotta 19/2012. önkormányzati 
rendeletét. 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzata Képviselő-testületének 
19/2012.(IX. 26.) önkormányzati rendelete 

az Önkormányzat 2012. évi költségvetéséről szóló 6/2012.(II. 29.) önkormányzati 
rendelet módosításáról. 

 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete az államháztartásról 
szóló 2011. évi CXCV. törvény 23. (1) bekezdésében és 34. §-ában kapott felhatalmazás 
alapján, az Alaptörvény 32. cikk (1) bekezdés f) pontjában meghatározott gazdálkodási 
feladatkörében eljárva a következőket rendeli el: 

 
1. § 

 
Az Önkormányzat 2012. évi költségvetéséről szóló 6/2012.(II. 29.) önkormányzati rendelet (a 
továbbiakban: R.) 2. melléklete az alábbiak szerint változik: 
 

• Működési célú kölcsön visszatérülés nő       130 e Ft 
• Működési célú tám. ért. bev. központi kv.-i szervtől nő  1.665 e Ft 
• Működési célú tám. ért. bev. fej. kez. csökken      967 e Ft 
• Működési célú tám. ért. bev. fejezeti kez. előirányzat EU-s p. nő    977 e Ft 
• Áh. kívülre továbbszámlázott szolgáltatás csökken   1.921 e Ft 
• Kiszámlázott termékek és szolgáltatások Áfa-ja csökken       96 e Ft 
• Magánszemélyek kommunális adója nő    4.200 e Ft 
• Normatív hozzájárulás feladat. mutatóhoz kötött nő  2.657 e Ft 
• Központosított előirányzat nő     2.167 e Ft 
• Egyéb központi támogatás nő     3.230 e Ft 
• Működési célú hitel csökken      5.523 e Ft 

 
Így a költségvetési főösszeg 847.296 e Ft-ra változik. 
 

2. § 
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(1) Az R. 3/1. melléklete az alábbiak szerint változik: 
 
I. cím 1. alcím 
Művelődési Ház kiadási előirányzata nő       112 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő   88 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő  24 e Ft 
 
I. cím 2. alcím 
Könyvtár kiadási előirányzata nő         79 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő   62 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő  17 e Ft 
 
I. cím 6. alcím 
Saját vagy bérelt ingatlan hasznosítás kiadási előirányzata nő   110 e Ft 
ebből  dologi kiadás nő   110 e Ft 
 
I. cím 7. alcím 
Város- és községgazdálkodási szolgáltatás kiadási előirányzata nő   45 e Ft 
ebből  dologi kiadás nő        45 e Ft 
I. cím 18. alcím 
Közfoglalkoztatás kiadási előirányzata változik 
 személyi jellegű kiadás csökken  6.754 e Ft 
 szociális hozzájárulási adó csökken 1.824 e Ft 
 dologi kiadás nő    8.578 e Ft 
 
(2) Az R. 3/1. melléklet I. címe az alábbi 19. alcímmel egészül ki: 
 

I. cím 19. alcím 
Önkormányzati jogalkotás kiadási előirányzata    636 e Ft 
ebből  dologi kiadás nő   636 e Ft 
 

3. § 
 
Az R. 3/2. melléklete az alábbiak szerint változik: 
 
II. cím 
Polgármesteri Hivatal kiadási előirányzata nő       336 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő  264 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő   72 e Ft 
 
III. cím 1. alcím 
Óvodai nevelés kiadási előirányzata nő        841 e Ft 
ebből   személyi jellegű kiadás nő  662 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő 179 e Ft 
 
III. cím 2. alcím 
Óvodai étkeztetés kiadási előirányzata nő         38 e Ft 
ebből   személyi jellegű kiadás nő    30 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő     8 e Ft 
IV. cím 1. alcím 
Iskolai oktatás kiadási előirányzata nő     2.655 e Ft 
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ebből   személyi jellegű kiadás nő  3.074 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó csökken    830 e Ft 
  dologi kiadás csökken  1.249 e Ft 
 
Engedélyezett létszám változik: 
   főfoglalkozású nő  4 fő 

részfoglalkozású nő  1 fő 
 
IV. cím 2. alcím 
Iskolai étkeztetés kiadási előirányzata nő        29 e Ft 
ebből   személyi jellegű kiadás nő  23 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó csökken   6 e Ft 
 
V. Cím EESZI kiadási előirányzata változik 
 

1. alcím ÖNO kiadási előirányzata nő     132 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő   104 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő    28 e Ft 
2. alcím Bölcsőde kiadási előirányzata nő     246 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő  194 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő   52 e Ft 
 
3. alcím Fogorvosi szolgálat kiadási előirányzata nő    53 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő  42 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó nő 11 e Ft 
 
4. alcím Család és nővédelem kiadási előirányzata nő   123 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő  97 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó  26 e Ft 
 
5. alcím Családsegítő és gyermekjóléti szolgálat kiadási előirányzata nő  80 e Ft 
ebből  személyi jellegű kiadás nő  63 e Ft 
  szociális hozzájárulási adó  17 e Ft 
 

4. § 
 
Az R. 3/3. melléklete az alábbiak szerint változik: 
 6. Rendkívüli gyermekvédelmi támogatás nő  1.665 e Ft 
 11. Szociálisan rászorultak kölcsöne nő      380 e Ft 
 

5. § 
 
Az R. 3/6. melléklet 18. alcím az alábbiak szerint változik: 
 
Kiemelt beruházási kiadások változik 
1. Színpadvásárlás csökken       1.427 e Ft 
2. Rendezvényszervezés csökken         636 e Ft 
 
 

6. § 
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Az R. 3/8. melléklete az alábbiak szerint változik: 
 
XXIV. Cím Tartalék feladatonkénti megosztása változik: 
 

2. Általános tartalék csökken            250 e Ft 
3. Felhalmozási tartalék csökken     107.948 e Ft 

 
7. § 

 
Az R. az alábbi 3/9. melléklettel egészül ki: 
 
14. alcím Értékpapír vásárlás  
1. Kamatozó kincstárjegy vásárlás     109.220 e Ft 

 
8. § 

 
Ez a rendelet a kihirdetése napját követő napon lép hatályba.  
 

Szegvári Ernőné sk.      Dr. Kárpáti Tibor sk. 
    polgármester       jegyző 

 
 
- Szándéknyilatkozat a nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi CXC. törvény (Nkt.) 97. § 
(24) bekezdés b) pontja alapján 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/Az előterjesztés és a határozati javaslat a jegyzőkönyv 9. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Szándéknyilatkozat a nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi 
CXC. törvény (Nkt.) 97. § (24) bekezdés b) pontja alapján. Tegnapi hír kapcsán lehetőségünk 
van arra, hogy október 31-ig döntsünk az előterjesztés tárgyában, addig meg tudjuk nézni, alá 
tudjuk támasztani, elolvassuk a változásokat, ezért javaslom, az előterjesztést vegyük le a 
napirendről. 
 
 
/Szirbik Imre képviselő távozott, így a képviselő-testület 6 fővel folytatja munkáját./ 
 
- Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda munkatervének 
véleményezése 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/A kérelem, a határozati javaslat és a munkaterv a jegyzőkönyv 10. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos 
Óvoda munkatervének véleményezése. Van-e ezzel kapcsolatban kérdés, észrevétel, 
vélemény? Aki egyetért a határozati javaslatban foglaltakkal, kérem, kézfeltartással jelezze.  
 
A képviselő-testület egyetértett, és 6 igen szavazattal meghozta 249/2012. számú határozatát. 
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Tárgy: Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda munkatervének 
véleményezése 
 
249/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a Kiszombori 
Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda munkatervének véleményezése tárgyú 
előterjesztést és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a nevelési-oktatási 
intézmények működéséről és a köznevelési intézmények névhasználatáról szóló 20/2012. 
(VIII. 31.) EMMI rendelet 3. § (1) bekezdésében meghatározott véleményezési jogkörében 
eljárva a Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda munkatervét 
megismerte, megtárgyalta és az abban foglaltakkal egyetért. 
 
A Kiszombori Mikrotérség Karátson Emília Napköziotthonos Óvoda (6775 Kiszombor, 
József A. u. 19.) munkaterve jelen határozat mellékletét képezi. 
 
A határozatról értesül: 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Börcsökné Balázs Márta óvodavezető 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár 
 
 
- Rozmaring utcai lakók kérelme 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 
/Az előterjesztés a jegyzőkönyv 11. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Rozmaring utcai lakók kérelme a következő előterjesztés.  
 
Balázs Zoltán képviselő: Ha ez az árok nem lesz feltöltve, vagy semmilyen más igény nem 
merülne fel, akkor is 2 vagy 3 év múlva eltűnne. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Ezt nagyon szívesen kitakarítjuk, és rendbe tesszük. Süli 
Jánossal jártunk kint, abban is gondolkodtunk, hogy kb. 20 méteren, műanyag csöveket 
lerakunk, de ezzel a megoldással az a baj, hogy ez egy földmedrű árok, érkezik a víz, el fogja 
dugítani, és csak géppel tudjuk kitakaríttatni. Ha kimélyíti és berakja terméskővel, rárakja az 
apróbb követ, egy idő után magát a földet is be fogja mosni, és utána majd nem fog tudni 
közte elmenni a víz. Nem értem az egyik aláírót, korábban bejött és jelezte, hogy áll nála a 
víz. Ha megszüntetjük a vízlefolyást, újra ázni fog az ingatlan. Biztosítani kell a csapadékvíz 
lefolyását.  
 
Bacsa György alpolgármester: Először kérte, hogy legyen, most meg kéri, hogy ne legyen 
árok.  
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Süli János műszaki ügyintéző: A kérdés az, hogy hány méter hosszan lenne, amit kértek, 
hogy be kellene temetni az árkot. 24 m hosszan, 200-as műanyag csővel csináltuk meg a 
hidakat, mivel nagyobb átereszeket nem tudtunk letenni az árok mélysége miatt. Ha lejjebb 
tesszük, akkor a Móricz utcáról már visszafelé folyna a víz. Ezzel a 20 cm-es átmérőjű csővel 
lehetne zárttá tenni, ez közel 60.000,- Ft-ba kerülne, de ennek az a hátránya, hogy állandóan 
takarítani kellene. Mindig megígérik, hogy tisztán fogják tartani, de nem így történik, ahogy 
probléma van, rögtön jelentkeznek. 
 
Gazsi Gábor képviselő: Ezen a 24 m-en nincs lehetőség tisztítónyílások kiépítésére?  
 
Süli János műszaki ügyintéző: A lehetősége megvan, 5 méterenként lehet tenni tisztítónyílást, 
csak annak az a baja, hogy kint áll talajszintben a műanyag és főleg mikor hideg van, ez a 
műanyag nagyon sérülékeny és pont az a lényeg, hogy ezen közlekedni, parkolni, fordulni 
tudjon. Ha beépítünk tisztítónyílást, egy hónap múlva azért fog reklamálni, hogy attól nem fér 
el vagy esetleg ráment és összetörte.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az árokbeomlások a másik oldalon vannak.  
 
Süli János műszaki ügyintéző: Azért omlik be, mert amikor építették a házat, az összes 
törmeléket ott temették be. Azt mondja a lakó, hogy nem bírja nyírni a füvet, nem attól nem 
bírja, mert kiástuk az árkot, hanem az egész terület egy téglatörmelék halom, amin keresztül 
elvezettük a vizet. Az árok aljáig téglatörmelék van, de nem tudom, milyen szélességben.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Elutasító határozatot kellene hozni és pontosan 
belefogalmazni az érintett ingatlant, ha ehhez hozzájárulunk, nagy esők esetén veszélyeztetve 
lenne. Ezt a helyzetet tudná még kezelni némi kis betonelem az állandóan beomló 
árokszakaszon, csak nem tudom, mibe kerülne az a szakasz. 
 
Süli János műszaki ügyintéző: A beadványban feltüntetett problémát azzal nem oldanánk 
meg. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A beadványban szerintem nincs probléma, azzal a műszaki 
megoldással nem oldható meg. Még egy megoldás van. A meglévő járdalapokkal nem lehetne 
úgy kibélelni, mint a Kiss Menyhért utcai árkot? 
 
Süli János műszaki ügyintéző: Meg lehet csinálni. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Akkor ez lenne a megoldás. A képviselő-testületnek arról 
kellene dönteni, hogy ahol omladozik az árok, ott járdalapokból még az ősz folyamán, 
elkészítteti a védettebb, burkolt árkot. 
 
Süli János műszaki ügyintéző: Ezt nem tudom megígérni, a másik munka az elsődleges, nincs 
másik brigád, akivel ezt kivitelezni lehetne. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Ahogy a munkák engedik, de szeretném, ha ősszel ez 
elkészülne. Csak az omladozó rész 10 méteren. 
 
Balázs Zoltán képviselő: Más utcákban nagy cső le van téve, és le van fedve. 
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Szegvári Ernőné polgármester: Ilyen van a Kör utcán, ahol szintén nem volt árok. Van 
járdalapunk, akkor miért vegyünk csövet?  
 
Balázs Zoltán képviselő: Hogy le lehessen fedni. 
 
Bacsa György alpolgármester: Ha lefedjük? 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Akkor kényelmesebben jár kocsival. Nem fogjuk tudni úgy 
lefedni, hogy a cső a megfelelő szintre kerüljön, hogy a víz is elmenjen benne. Lehet annyi 
földet rátenni, hogy ne törje össze? 
 
Süli János műszaki ügyintéző: Személygépkocsi talán rá tud menni. A bejárókban is úgy van 
megcsinálva, hogy van rajta 15 cm-es földréteg, egy nagy teherautót biztos nem bír el. 
 
Bacsa György alpolgármester: Nemcsak egy ember lakik abban az utcában. Ha traktor megy 
be, és arra fordul rá? Ezt nem lehet tudni. Teljesen mindegy, ki töri össze. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A víznek le kell folynia, az a ház veszélyeztetve van, bele is 
kell írni a határozatba, az a megoldás, hogy ott egy árokszakaszt ki fogunk burkolni 
járdalappal.  
 
Bacsa György alpolgármester: Azt kellene járdalappal kirakni, amibe kavicsot akar hordani.  
 
Szegvári Ernőné polgármester: Az lenne. Egyéb kérdés? Aki egyetért azzal, hogy a kérelmet 
utasítsuk el, mivel a Rozmaring utca 6. szám alatti ház nagyobb mennyiségű csapadék esetén 
veszélyeztetve lenne, valamint az omladozó árokszakasz járdalapokkal kerüljön 
megerősítésre, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 6 igen szavazattal meghozta 250/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: Rozmaring utcai lakók kérelme 
 
250/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a Rozmaring 
utcai lakók kérelme tárgyú előterjesztést és az alábbi döntést hozta: 
 
Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a Rozmaring utcai lakók 
azon kérelmét, melyben kérelmezik, hogy önerőből az utcában a csatornát visszamélyíthessék, 
és terméskővel valamint zúzott kővel betömíthessék elutasítja, tekintettel arra, hogy a 
Rozmaring utca 6. szám alatti házat, illetve a ház előtti részt ezen megoldás nagyobb 
mennyiségű csapadék esetén veszélyeztetné. 
 
A Képviselő-testület akként határoz, hogy a Rozmaring utca 4. szám alatti ház előtt 
elhelyezkedő árok kerüljön – kb. 10 m hosszan - járdalapokkal megerősítésre.  
 
A határozatról értesül: 

- kérelmezők 
- Szegvári Ernőné polgármester 
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- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár 

 
 
- A Kiszombori Polgárőr Egyesület helyiséghasználat iránti kérelme 
Előadók: Szegvári Ernőné    Dr. Kárpáti Tibor 
     polgármester      jegyző 
 

/Az előterjesztés, a határozati javaslat és a kérelem a jegyzőkönyv 12. számú melléklete./ 
 
Szegvári Ernőné polgármester: A Kiszombori Polgárőr Egyesület helyiséghasználat iránti 
kérelme. Javaslat? 
 
Bacsa György alpolgármester: Biztosítsuk. 
 
Szegvári Ernőné polgármester: Aki egyetért azzal, hogy az irodahelyiséget ingyenesen 
rendelkezésükre bocsássuk, kérem, kézfeltartással jelezze. 
 
A képviselő-testület egyetértett, és 6 igen szavazattal meghozta 251/2012. számú határozatát. 
 
Tárgy: A Kiszombori Polgárőr Egyesület helyiséghasználat iránti kérelme 
 
251/2012.(IX. 25.) KNÖT h. 

HATÁROZAT 
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete megtárgyalta a Kiszombori 
Polgárőr Egyesület helyiséghasználat iránti kérelme tárgyú előterjesztést és az alábbi döntést 
hozta:  
 

Kiszombor Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete a Kiszombori Polgárőr 
Egyesület Kiszombor, Pollner K. u. 9. (a továbbiakban: Egyesület) kérelmének helyt ad és 
tulajdonosi hozzájárulását adja ahhoz, hogy az önkormányzati tulajdonú Kiszombor, 
Nagyszentmiklósi u. 9. szám (Régi Művelődési Ház) alatt lévő ingatlanban a nemzetiségek 
jogairól szóló 2011. évi CLXXIX. törvény 80. § (1) bekezdés a) pontja szerint a Kiszombori 
Roma Nemzetiségi Önkormányzat (a továbbiakban: KRNÖ) részére biztosított és általuk 
használt helyiséget vehesse a KRNÖ egyetértésével ingyenesen igénybe. Az Egyesület 
helyiséghasználata a KRNÖ részére törvény alapján biztosított helyiséghasználatát, munkáját 
nem akadályozhatja, a helyiséghasználatot a két fél együttműködési megállapodásban rögzíti. 
 

A Képviselő-testület felhatalmazza Szegvári Ernőné polgármestert, hogy az együttműködési 
megállapodásra vonatkozóan az önkormányzat, mint tulajdonos részéről a fenti tartalom 
szerinti jognyilatkozatot adja. 
 
A határozatról értesül:  
- Bakos Tamás egyesületi elnök 
- Szegvári Ernőné polgármester 
- Dr. Kárpáti Tibor jegyző 
- Ady Endre Művelődési Ház 
- Polgármesteri Hivatal Közgazdasági Csoport 
- Irattár  
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Szegvári Ernőné polgármester: Köszönöm a megjelenést, a mai testületi ülést bezárom. 
 
 

Kmf. 
 
 

Szegvári Ernőné         Dr. Kárpáti Tibor 
   polgármester                jegyző 
 
 


